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Bardzo siê cieszê, ¿e mogê spo-
tkaæ siê tu z tak licznie przyby-
³ymi m³odymi ludŸmi. Tego typu

kontakty dodaj¹ energii i adrenaliny -
tymi s³owami swoje spotkanie ze
studentami WNPiD UAM rozpocz¹³
Bronis³aw Komorowski. 

Opowiada³ o rodzinie, o swej dzia-
³alnoœci opozycyjnej, a tak¿e wyja-
œnia³, na czym polega eksperyment,
który zosta³ zapocz¹tkowany przez
Platformê Obywatelsk¹, a mianowi-
cie odwo³anie siê do instytucji prawy-
borów. W ocenie Komorowskiego to
nowatorskie przedsiêwziêcie na pol-
skiej scenie politycznej. W przesz³o-
œci mieliœmy ju¿ do czynienia z prawy-
borami, ale nie by³y to prawybory, 
w wyniku których zapada³aby kon-
kretna decyzja. By³o to bardziej
sprawdzenie nastrojów spo³ecznych.
Dziœ trwaj¹ce prawybory nie maj¹ 
nic wspólnego ani z teatrem, ani 
z sond¹ nastrojów wewn¹trz partii. 

- Prawybory, w których teraz bierze-
my udzia³ - mówi³ - bardzo ró¿ni¹ siê od
amerykañskich. Nie ma tu miejsca na
baloniki, konwencje, medialny show.
To czas ciê¿kiej pracy. Nale¿y jednak
podkreœliæ, ¿e mimo i¿ prawybory s¹
wa¿ne, to o wiele wa¿niejsze bêd¹
prawdziwe wybory, do których dojdzie
za kilka miesiêcy, to tam rozegra siê
prawdziwa batalia... W dalszej czêœci
swego wyst¹pienia nasz goœæ dokona³
porównania i oceny poprzednich prezy-
dentur. Studenci dopytywali siê o jego
wizjê polskiej polityki zagranicznej, o
kwestie zmniejszenia konstytucyjnych
uprawnieñ prezydenta. Na zakoñcze-
nie spotkania dziekan WNPiD prof. Ta-
deusz Wallas wyrazi³ nadziejê, ¿e jeœli
Komorowski wybory wygra, bêdzie
pierwszym urzêduj¹cym prezydentem,
który odwiedzi nasz wydzia³, gdy¿ do
tej pory jeszcze nie zdarzy³o siê, by
urzêduj¹ca g³owa pañstwa goœci³a w
murach WNPiD. Marcin Krupka

Promocje doktorskie - Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych

Poœmiertny Medal UAM dla prof. Leszka Nowaka (odbiera ¿ona)

Rektor prof. Bronis³aw Marciniak wrêcza stypendia Ministra Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego

FLESZ

Komorowski wœród studentów

Wydzia³ Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa UAM 
8 marca goœci³ Marsza³ka Sejmu 
Bronis³awa Komorowskiego. 
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KK a l e n d a r i u m

• 21 lutego 2010r. w Ogrodzie Botanicznym
UAM odby³o siê spotkanie zatytu³owane 
„Pory roku w ¿yciu roœlin - Ogród Botaniczny
zim¹”. Odwiedzaj¹cy mieli okazjê poznaæ
aspekty kolekcji roœlinnych, umykaj¹ce uwadze
obserwatora w czasie sezonu wegetacyjnego:
fakturê kory, kolor, kszta³t i zapach pêdów oraz
zró¿nicowanie p¹ków drzew i krzewów.
Ogród zosta³ równie¿ przedstawiony jako 
roœlinna „spi¿arnia”, pozwalaj¹ca przetrwaæ 
zimê wielu gatunkom zwierz¹t.

• V Zwyczajne posiedzenie Senatu Akademic-
kiego odby³o siê 22 lutego 2010 r. w Ma³ej Au-
li UAM. Podczas posiedzenia Senatu prof. Jerzy
Lis poinformowa³ o pracach Rady G³ównej
Szkolnictwa Wy¿szego. Podjêto uchwa³ê Sena-
tu UAM w sprawie projektów ustaw, reformu-
j¹cych system finansowania nauki w Polsce.
Prorektorzy UAM prof. Zbigniew Pilarczyk 
i prof. Jacek Guliñski przedstawili zagadnienia
pozycji absolwenta UAM na rynku pracy. Og³o-
szono obwieszczenie nr 1/2010 Senatu UAM
w sprawie jednolitego tekstu Statutu UAM. 

• Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach:
- Stacji Geoekologicznej w Storkowie,
- regulaminu Stacji Monitoringu Przyrodni-

czego w Bia³ej Górze.
- Senat UAM wyda³ opiniê w sprawie mia-

nowania na stanowisko profesora zwyczajne-
go: prof. dr. hab. Mariana Weso³ego oraz prof.
dr. hab. Marka Kwieka.

Podczas posiedzenia z³o¿ono wnioski 
w sprawie przyznania medalu „Za zas³ugi 
dla UAM”: profesorom Michaelowi Brownowi
i Markowi Webberowi z Uniwersytetu w York
w Kanadzie. Podjêto uchwa³ê Senatu UAM 
w sprawie wygaœniêcia mandatu przedstawi-
cieli studentów w Senacie. Zaopiniowano re-
cenzjê prof. Henryka Hudzika w sprawie nada-
nia przez Uniwersytet Zielonogórski tytu³u
doktora honoris causa prof. Diethardowi Ern-
stowi Pallaschke oraz recenzjê prof. Tomasza
Jasiñskiego w sprawie odnowienia przez Uni-
wersytet Warszawski doktoratu prof. dr. hab.
Henryka Samsonowicza. Senat wprowadzi³
korektê aneksu nr 2 do uchwa³y Senatu UAM
nr 65/2009 z dnia 25 maja 2009 r. w sprawie
pensum dydaktycznego, rodzajów zajêæ dy-
daktycznych oraz liczebnoœci grup studenckich
w roku akademickim 2009/2010 (dot. Wy-
dzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej - zajêcia 

na studiach odp³atnych realizowanych 
w GnieŸnie). 

Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach:
• nabycia nieruchomoœci po³o¿onych w Po-
znaniu na Wildzie (dzia³ka 20/25 i 20/8)
• zbycia lokali mieszkalnych w budynku po³o-
¿onym w Poznaniu przy ul. Langiewicza
17/D¹brówki 13-16/Ch³apowskiego 8
• wyra¿enia zgody na dodatkowe wynagro-
dzenie w roku 2010 nauczycieli akademickich
i pracowników nie bêd¹cych nauczycielami
akademickimi w Kolegium Jêzyków Obcych 
z dochodów w³asnych.

Ratyfikowano równie¿ umowy zawarte po-
miêdzy Uniwersytetem im. Adama Mickiewi-
cza a University of The Fraser Valley Abbot-
sford w Kanadzie oraz Uniwersytetem im. Nie-
krasowa w Kostromie w Rosji. 

• Konferencja pt. „Literatury mniejsze Europy
romañskiej” odby³a siê w dniach od 25 do 26
lutego w Instytucie Filologii Romañskiej. 
W spotkaniu udzia³ wziêli specjaliœci zajmuj¹cy
siê m.in. literatur¹ kataloñsk¹, belgijsk¹, okcy-
tañsk¹, szwajcarsk¹. 

• Cykl tzw. œremskich wyk³adów popularyzuj¹-
cych naukê, o wspólnym tytule „Nauka bez ta-
jemnic”, rozpocz¹³ siê w pi¹tek 5 marca wy-
k³adem pt. „Co warto wiedzieæ o nanotechno-
logii?”, który wyg³osi³ prof. dr hab. Jerzy J. Lan-
ger z Wydzia³u Chemii UAM, Pracownia Fizy-
kochemii Materia³ów i Nanotechnologii. 

• Dzieñ Europejski na UAM odby³ siê 9 marca
w Collegium Minus. Spotkanie poœwiêcone
by³o programom edukacyjnym w Unii Euro-
pejskiej, wyzwaniom dla szkolnictwa wy¿sze-
go oraz mobilnoœci studentów i naukowców
w Unii Europejskiej. Przewodnicz¹cy Uniwersy-
tetu EMUNI, prof. Joseph Mifsud zaprezento-
wa³ dzia³alnoœæ tej organizacji, która jest
wspólnym przedsiêwziêciem 200 uniwersyte-
tów z 36 krajów Unii Europejskiej. Uniwersytet
im. Adama Mickiewicza jest jednym z za³o¿y-
cieli tej instytucji.

• 3 marca na Wydziale Nauk Politycznych 
i Dziennikarstwa odby³o siê spotkanie z Alicj¹
Kapuœciñsk¹, poœwiêcone rocznicy urodzin 

Ryszarda Kapuœciñskiego. S³owo wprowadza-
j¹ce wyg³osi³a prof. Anna Wolff-Powêska. 
W trakcie uroczystoœci zosta³y og³oszone wyni-
ki konkursu „Mój ulubiony cytat z twórczoœci
Ryszarda Kapuœciñskiego”, a pierwsz¹ nagro-
dê wrêczy³a Alicja Kapuœciñska.

• Rozpocz¹³ siê cykl wyk³adów otwartych
przeznaczonych dla m³odzie¿y klas matural-
nych. Tematy wyk³adów s¹ oparte na progra-
mie nauczania wiedzy o spo³eczeñstwie 
w szkole œredniej. Wyk³ady odbywaj¹ siê w sie-
dzibie Wydzia³u Nauk Politycznych i Dzienni-
karstwa UAM. 

• Wernisa¿ wystawy Leszka Krutulskiego 
pt. „Czas, Pamiêæ, Fotografia” odby³ siê w
marcu w Collegium Polonicum w S³ubicach.
Leszek Krutulski, który fotografuje i uczy foto-
grafii, klika lat temu trafi³ na zbiór szklanych
negatywów z atelier Otto Eichlera w miastecz-
ku Bardo na Dolnym Œl¹sku w latach 1911 -
1933. Tê przedstawion¹ na nich, minion¹ rze-
czywistoœæ przywraca na wystawie, która po-
trwa do 30 kwietnia. 

• Prof. S³awomira Wronkowska-Jaœkiewicz 
z Katedry Teorii i Filozofii Prawa UAM jest
kandydatk¹ do Trybuna³u Konstytucyjnego, 
a jak podkreœli³ jego by³y prezes, Jerzy Stêpieñ:
najlepsz¹ kandydatk¹. Wspomnia³ te¿ prof.
Zygmunta Ziembiñskiego, s³ynnego „Gand-
hiego”, którego jest ona uczennic¹. 

• 16 marca odby³o siê szkolenie pt. „Zwiêksze-
nie dostêpnoœci polskich szkó³ wy¿szych dla
osób niepe³nosprawnych”. Organizatorem
spotkania by³o Biuro Pe³nomocnika Rektora
ds. Studentów Niepe³nosprawnych UAM oraz
Zrzeszenie Studentów Niepe³nosprawnych
UAM „Ad Astra”. Szkolenie adresowane by³o
przede wszystkim do pracowników dzia³u
technicznego, dzia³u inwestycji i do kierowni-
ków jednostek organizacyjnych UAM. Pozwo-
li³o im poznaæ potrzeby osób z ograniczon¹
sprawnoœci¹ i dowiedzieæ siê, jak likwidowaæ
bariery, utrudniaj¹ce niepe³nosprawnym stu-
diowanie.

Marta Dzionek
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Wkrótce bêdziemy obecni na platfor-
mie CYFRA +, na platformie „n”,
na platformie Polsat Cyfrowy oraz

w 164 regionalnych stacjach kablowych!!!
W koñcu lutego 2010 roku podpisano poro-

zumienie pomiêdzy w³adzami naszej uczelni a
telewizj¹ satelitarn¹ EDUSAT o wprowadzeniu
do niekomercyjnej emisji na platformie sateli-
tarnej programów i filmów realizowanych przez
Uniwersyteckie Studio Filmowe UAM. 

Uniwersytet im. Adama Mickiewicza uzy-
skuje w ten sposób dostêp do dobrze sprofi-
lowanego kana³u dystrybucji materia³ów 
informacyjnych, dydaktycznych i naukowych,
który swoim zasiêgiem obejmuje Europê,
pó³nocn¹ Afrykê, czêœæ Azji i Kanadê. Nasze
programy w telewizji EDUSAT mo¿na odebraæ
równie¿ w wolnym, nie kodowanym odbiorze
bezpoœrednio z satelity HOTBIRD 9. Wg prze-
prowadzonych szacunków telewizja EDUSAT
jest dostêpna w ok. 5 mln gospodarstw 
domowych na terenie Polski. W 2008 roku
nasz nowy partner w misji edukacyjnej - tele-
wizja EDUSAT - zosta³ laureatem presti¿owej
nagrody HOTBIRD Awards w kategorii kultu-
ra/edukacja. 

W ramach d³ugoterminowej umowy 
o wspó³pracy pomiêdzy UAM a telewizj¹ sa-
telitarn¹ EDUSAT emitowane bêd¹ na ante-
nie TV EDUSAT filmy dokumentalne i popu-
larnonaukowe, zrealizowane przez Uniwer-
syteckie Studio Filmowe UAM. Szczegó³owy

program telewizji satelitarnej EDUSAT 
dostêpny jest na stronie internetowej
www.edusat.pl oraz na stronach interneto-
wych UAM.

Stefan Habry³o
Kierownik ODM-USF

9marca na UAM by³ Dniem Europejskim.
W Collegium Minus debatowano nad
wyzwaniami, jakie stoj¹ przed szkolnic-

twem wy¿szym w krajach europejskich, a tak-
¿e jakie mo¿liwoœci w zakresie nauki i eduka-
cji daje Unia Europejska. Uroczystego otwar-
cia konferencji dokona³ rektor, prof. Broni-
s³aw Marciniak. Goœci powita³ tak¿e za poœre-
dnictwem nagrania video Przewodnicz¹cy Par-
lamentu Europejskiego - prof. Jerzy Buzek,

podkreœlaj¹c, ¿e Parlament Europejski stawia
na europejsk¹ naukê i edukacjê, których
istotnym czynnikiem jest mobilnoœæ.

G³ówny wyk³ad na temat osi¹gniêæ i zadañ
w obszarze wy¿szej edukacji wyg³osi³ Jan Tru-
szczyñski - zastêpca Dyrektora Generalnego
w Komisji Edukacji i Kultury Unii Europej-
skiej. Wœród prelegentów znaleŸli siê tak¿e
Ettore Deodato - specjalista w Komisji ds.
Edukacji i Kultury UE i prof. Joe Mifsud - prze-

wodnicz¹cy Uniwersytetu EMUNI. Rozmawia-
no o programach edukacyjnych w Unii Euro-
pejskiej, o mobilnoœci studentów i naukow-
ców, o dotychczasowych doœwiadczeniach 
w tym zakresie, o tym jak promowaæ idee
wspólnej Europy wœród studentów. Nie zabra-
k³o tak¿e wyst¹pieñ studentów z obcych kra-
jów, goszcz¹cych na UAM w ramach progra-
mu Erasmus. 

Gra¿yna Barabasz
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Studenci
I miejsce Agnieszka Ewa Nowak
II miejsce Ewa Zegler-Poleska
III miejsce Martyna Grosicka

Uczniowie
I miejsce Marlena Cybulska
II £ukasz Ounowski
III Maciej Korneluk

S³ubiczanie
I Tomasz Stefañski
II Hanna Michalska
III Wojciech Obremski

W czwartek, 25 lutego br. w II Dyktandzie S³ubickim w Collegium Polonicum wziê³o udzia³ 38 osób. 
Uczestnicy pope³nili od 7 do 60 b³êdów, a najlepiej dyktando napisa³a studentka Agnieszka Ewa Nowak.

W poszczególnych kategoriach wy³oniono nastêpuj¹cych laureatów:

A oto tekst dyktanda, z którym borykali siê uczestnicy konkursu. U³o¿y³ go Jan Zgrzywa. 

II Dyktando S³ubickie

- Przegl¹d jest wyrazem podziêkowania
nas, odbiorców ksi¹¿ki naukowej, dla wysi³-
ków podejmowanych przez wydawców na
rzecz jej publikowania. Jest rokrocznie prób¹
pokazania Poznania jako prê¿nego oœrodka
wydawniczego, ale tak¿e naukowego i ba-
dawczego, w czo³ówce oœrodków akademic-
kich w Polsce - mówi³ dr Artur Jazdon, dyrek-
tor Biblioteki Uniwersyteckiej, w dniu otwar-
cia wystawy. Grzegorz Majerowicz, prezes 
zarz¹du International Publishing Service 
Sp. z o.o. w tym dniu wyg³osi³ wyk³ad 
pt. „Zagraniczna literatura naukowa u progu
epoki cyfrowej”. 

W dobie e-komunikacji potrzebne s¹ takie
przegl¹dy, by pokazywaæ ksi¹¿kê tradycyjn¹ 
i te jej walory, których nie zast¹pi¹ noœniki
elektroniczne. Wydawnictwa prezentuj¹ 
w holu Biblioteki Uniwersyteckiej publikacje
naukowe wydane w Poznaniu. Ksi¹¿ki wybra-
ne zosta³y z ubieg³orocznego dorobku 
32 wydawców, bior¹cych udzia³ w Przegl¹-
dzie. S¹ wœród nich tak¿e publikacje wydaw-
nictwa naukowego UAM. 

mdz

Zima zmierza ku koñcowi. Œnieg z dnia na dzieñ traci zdobywane
ongiœ szturmem, niemal¿e z bonapartowsk¹ skutecznoœci¹, przyczó³-
ki; porównanie nie najgorsze, lecz bonapartystom by³oby nie w smak.
Sam jednak¿e Korsykanin, podobnie jak niejeden ze wspó³czesnych
s³ubiczan, móg³ wyartyku³owaæ swój podziw dla nieokie³znywalnej zimy
i rzec: „Superzima!”. W duszy ju¿ wkrótce nie cesarza, lecz banity roz-
grywa³a siê wówczas na pewno wewnêtrzna batalia dwóch prauczuæ:
nadziei z maksido³em, mówi¹c dosadnie. Niechybnie w umys³ach spo-
³ecznoœci nadgraniczno-nadodrzañskiego grodu toczy³ siê podobny bój.
Czêœæ z Lubuszan, bo nieodzownie wschodni s³ubfurtczycy do nich na-
le¿¹, przyjmowa³a zimê z dobrodziejstwem inwentarza, nawet wtedy,
gdy ona, jak bezwzglêdna Amazonka, razi³a Odrê strza³¹ mrozu, by po-

stawiæ kropkê nad i. Niektórzy zaœ z mieszkañców upatrywali w tym ge-
œcie postawienia sprawy na ostrzu no¿a, gdy¿ niesp³ywanie swobodne
wód rzeki, na co dzieñ spokojnej, aczkolwiek niekiedy chimerycznej 
i hardej, skutkowaæ mo¿e powodzi¹. Ci pierwsi bezkompromisowo
odwa¿n¹ postaw¹ nawi¹zuj¹ do najlepszych cech swoich przodków -
Kresowiaków, przyby³ych w wyniku poja³tañskich przetasowañ nad 
zachodni¹ granicê Rzeczpospolitej z jej niegdysiejszych wschodnich ru-
bie¿y. Oni z pó³zim¹ nie znajd¹ wspólnego jêzyka. Do drugich, pocho-
dz¹cych od nie-Kresowian, którzy nie s¹ za pan brat z podzerow¹ oraz
œnie¿n¹ aur¹ i którym dech zapiera widok sponiewieranej, bezwolnej
rzeki, nale¿a³oby wyci¹gn¹æ pomocn¹ d³oñ. 

Tradycyjna ksi¹¿ka istnieje...
Od czwartku 4 marca 
w Bibliotece Uniwersyteckiej 
trwa XV Poznañski 
Przegl¹d Ksi¹¿ki Naukowej. 
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WSPÓ£PRACA INTERDYSCYPLINARNA NASZ UNIWERSYTET

Sam budynek z odbiciem zielonych pól,
przylegaj¹cy do Wydzia³u Fizyki UAM,
bêdzie kosztowaæ oko³o 16 mln z³, a

wiêc nie jest wcale najwiêkszy ani najbardziej
imponuj¹cy na kampusie Morasko. 

- Jego unikatowoœæ tkwi w samej idei tego
przedsiêwziêcia. Cztery uczelnie: UAM, Uni-
wersytet Medyczny, Uniwersytet Przyrodniczy
i Politechnika Poznañska zawar³y przymierze
i postanowi³y wspólnie stworzyæ miejsce do
interdyscyplinarnych studiów magisterskich 
i doktoranckich - podkreœla rektor prof.
Bronis³aw Marciniak. 

Razem przygotowa³y projekt, tak¿e najno-
woczeœniejszego wyposa¿enia, które koszto-
waæ bêdzie niemal 100 mln z³. Trwaj¹ przygo-
towania do og³oszenia przetargów na sprzêt.
Znajdzie siê on w 9 unikatowych pracow-
niach Centrum: biologicznej, chemicznej, me-
dycznej, mikroskopowej, optyczno-spektro-
skopowej, spektroskopii NMR, wytwarzania
nanostruktur, fizyki widzenia i neuronauki
oraz tzw. clean roomu - pomieszczenia spe³-
niaj¹cego ostre wymogi czystoœci, niezbêdne
do niektórych doœwiadczeñ i pomiarów. 
Ca³oœæ inwestycji, w sumie 111 mln 400 tys.
z³, finansowana jest z europejskiego programu
operacyjnego „infrastruktura i œrodowisko”.

Budynek ma byæ gotowy w 2011 roku, ale
ju¿ w tym roku ruszy program naukowy. Prof.
Stefan Jurga, który jest dyrektorem Cen-
trum, otrzyma³ od Fundacji na rzecz Nauki
Polskiej najwy¿szy w Polsce grant 6,5 mln z³
na miêdzynarodowe studia doktoranckie. 
W maju odbêdzie siê pierwsza rekrutacja
kandydatów. Otwarcie naboru zostanie og³o-
szone w biuletynie Komisji Europejskiej, bo
oferta skierowana jest nie tylko do Polaków. 

- Najzdolniejszych szukaæ bêdziemy w ca-
³ym œwiecie - mówi prof. Jurga, który w naj-
bli¿szym czasie przygotowuje siê do podró¿y
po kilku uczelniach œwiata, by propagowaæ
tam ideê Centrum NanoBioMed. Zaczyna od
Brazylii...

Ju¿ dziœ Centrum ma 18 partnerów-uczel-
ni z zagranicy, a partnerem strategicznym
jest Wolny Uniwersytet Berlina. Wymiar 
miêdzynarodowy Centrum widoczny jest 
na ka¿dym etapie. Projekt Centrum oceniany
by³ przez zagranicznych ekspertów, komisja
rekrutacyjna bêdzie miêdzynarodowa, promo-
torzy i opiekunowie prac równie¿, a w czasie
trwania programu obowi¹zkowy jest roczny
pobyt zagranic¹. 

- To pomo¿e nam w pierwszej fazie projek-
tu, kiedy jeszcze nie ma budynku i laborato-

riów - mówi prof. Jurga - bo bêdzie mo¿na ko-
rzystaæ z laboratoriów uczelni partnerskich. 
Z pieniêdzy od Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej wyp³acane bêd¹ stypendia dokto-
ranckie dla 20 osób - w maju/czerwcu zosta-
nie wy³oniona pierwsza dziesi¹tka, a druga 
w styczniu/lutym 2011 roku. To stypendium
bêdzie trzykrotnie wy¿sze ni¿ zwyk³e i wynie-
sie ok. 3,5 tys. z³. Z programu europejskiego
kapita³ ludzki zostanie sfinansowanych kolej-
nych 10 stypendiów po 2, 4 tys. z³.

- Co bêdzie przedmiotem badañ Centrum? 
- Nanomateria³y - mówi prof. Stefan Jurga -

to has³o przewodnie, a chodzi o zastosowa-
nie ich w biologii i medycynie oraz wykorzy-
stanie narzêdzi informatycznych w takich 
badaniach. Oto kilka przyk³adów tematów 
badawczych: magnetyczne i elektryczne w³a-
œciwoœci cz¹stek nanometali, nanostruktury
wêglowe, nanodetekcja wolnych rodników
itp. Tematy te zosta³y ocenione tak¿e przez
grono miêdzynarodowych ekspertów i zyska-
³y bardzo dobre oceny. Ka¿dy z tematów 
wymaga wspó³pracy interdyscyplinarnej.

Wœród grona zagranicznych wspó³pracow-

ników Centrum znajdziemy takie nazwiska,
jak prof. Krzysztof Matyjaszewski z uniwersy-
tetu Carnegie Mellon w Pittsburghu, specjali-
sta od polimerów, kandydat do nagrody 
Nobla; prof. Markus Antonietti z Instytutu
Maxa Plancka, œwiatowej s³awy specjalista
od koloidów; prof. Jacek Klinowski z uniwer-
sytetu w Cambridge, specjalista chemii 
fizycznej czy prof. T. Breczewski z uniwersyte-
tu w Bilbao. Do wspó³pracy przyci¹gn¹³ 
ich autorytet naukowy prof. Jurgi i innych
uczonych poznañskich. 

A czy poznaniacy bêd¹ mieli jakieœ prefe-
rencje w Centrum? Nie - œmieje siê prof. Jur-
ga - nauka nie ma przymiotników lokalnych,
jest z natury miêdzynarodowa, choæ wœród
poznañskich m³odych uczonych s¹ osoby,
które œmia³o mog¹ aplikowaæ na studia 
w Centrum. Jego powstanie wymaga³o ogro-
mu pracy, czêsto niewidocznej, ale cieszê
siê, ¿e moja koncepcja kooperacji uczonych
zaczyna siê spe³niaæ.

W dniu 23 marca wmurowano kamieñ 
wêgielny pod Centrum. 

Maria Rybicka
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Cztery uczelnie - jedno Centrum
Nie bez dreszczu emocji patrzymy na nowo powstaj¹c¹ na Morasku inwestycjê 
- Miêdzyuczelniane Centrum NanoBioMedyczne, bo takiego przedsiêwziêcia 
dot¹d w Poznaniu nie by³o, a jest ono unikatowe tak¿e w skali kraju. 

- To chwila historyczna, bo rozpoczyna budowê nowej jakoœci wspólnot uniwersyteckich 
- powiedzia³ rektor UAM prof. Bronis³aw Marciniak, podczas uroczystoœci wmurowywania
kamienia wêgielnego pod Miêdzyuczelniane Centrum NanoBioMedyczne . 
- Interdyscyplinarnoœæ, integracja poznañskich uczelni, jednorodnoœæ dydaktyki - bêd¹
tego znakami - doda³.
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Objê³a Pani tê funkcjê 1 marca. Mo¿na po-
wiedzieæ, ¿e to pierwsze kroki, pierwsze
spojrzenia na swoj¹ rolê, na której wype³-
nienie sposób z pewnoœci¹ Pani ma. 

W zarysie oczywiœcie. Wiele ksi¹¿ek prze-
czyta³am na ten temat, wiele rozmów odby-
³am. Uœwiadamiam sobie, ¿e to wszystko
jednak zbyt ma³o. Dopiero praktyka, pierw-
sze, drugie i kolejne spotkanie z dziennika-
rzami, zabranie g³osu w sytuacji kryzysowej,
tak¿e koniecznoœæ podzielenia siê z spo³e-
czeñstwem sukcesami naszego uniwersyte-
tu - poka¿¹, co to naprawdê znaczy byæ rzecz-
nikiem prasowym uczelni.

Czyim przede wszystkim rzecznikiem Pani
chce byæ? Rektora, w³adz uczelni, spo³ecz-
noœci akademickiej?

Trudno to tak precyzyjnie zaszufladkowaæ.
Uwa¿am, ¿e najwa¿niejsza jest w tym wszyst-
kim uczelnia: obraz, jaki wszyscy budujemy 
i chcemy przekazywaæ spo³eczeñstwu; poka-
zywanie z³o¿onoœci problemów, ale tak¿e od-
krywanie tajników, kryj¹cych siê w nauko-
wych laboratoriach i pracowniach badaw-
czych. Uczelnia to fascynuj¹cy œwiat, gdy
spojrzeæ przez pryzmat uprawianej w niej na-
uki… Chcia³abym, ¿eby moja praca pozwala-
³a przybli¿aæ (poprzez media) naukowe doko-
nania szerokim krêgom. Zamierzam te¿ byæ
rzecznikiem i studentów, i pracowników… 

To bardzo ³adne za³o¿enia i zamierzenia.
Tym bardziej, ¿e praktyk zna rozmaite mo-
dele wype³niania tej funkcji. Rzecznicy roz-
maicie pe³ni¹ swoje powinnoœci. Mog¹ byæ
albo pasem transmisyjnym miêdzy zak³a-
dem, który reprezentuj¹, a spo³eczeñ-
stwem; bywaj¹ te¿ nierzadko swoist¹ œcia-
n¹, która stara siê odgrodziæ media od kie-
rownictwa, szefów tych jednostek; chc¹
te¿ byæ g³ównym dystrybutorem, czy nawet
cenzorem informacji przebiegaj¹cych miê-
dzy w³adzami firm, a mediami. 

Uœwiadamiam sobie, ¿e stajê przed du¿ym
wyzwaniem, bo takim w gruncie rzeczy jest by-
cie poœrednikiem w przekazywaniu wiadomo-
œci i informacji. Chcê byæ otwarta na sprawy
wielu grup, nie mogê jednak i nie chcê byæ
biurem interwencyjnym. Owszem - biuro, 
ale prasowe, które mam nadziejê powstanie,
ma byæ miejscem, do którego bêd¹ sp³ywa³y
informacje, po to by s³u¿yæ dziennikarzom 
do budowania wiadomoœci, doniesieñ, opinii
kierowanych potem do spo³eczeñstwa. 

Du¿e wyzwania ³¹cz¹ siê te¿ z nie zawsze
zbie¿nymi oczekiwaniami. Bo oto media s¹
zazwyczaj podekscytowane i zainteresowa-
ne uczelni¹ oraz jej poszczególnymi uczony-
mi, sprawami, hitami, a najlepiej aferami 
- rzecznik zaœ bêdzie zmierza³ do pokazania
stron najlepszych, sukcesów i osi¹gniêæ,
co nie zawsze, a w³aœciwie rzadko, intere-
suje dziennikarzy. 

Zdajê sobie z tego sprawê i uwa¿am 
w zwi¹zku z tym, ¿e bardzo wa¿ne jest zbudo-
wanie w³aœciwych, to znaczy rzeczowych, przy-
jaznych, lojalnych wiêzi miêdzy rzecznikiem
uczelni, a mediami. Zdajê sobie sprawê, ¿e
tak zwane dziennikarstwo naukowe, na
którym bardzo nam zale¿y, ust¹pi³o miejsca
pogoni za sensacj¹. Ale przecie¿ to nie znaczy,
¿e nie chcemy go wspieraæ. Zamierzam, prze-

kazuj¹c mediom istotê uczelni i nauki, prze-
chodziæ wspóln¹ edukacjê. S³owem, uczyæ
siê… uniwersytetu. Bez pouczania, strofowa-
nia. Mam nadziejê odnaleŸæ w mediach dzien-
nikarzy zafascynowanych nauk¹, uczelni¹, 
nawi¹zaæ z nimi bli¿sz¹ wiêŸ, zaprosiæ do ak-
tywnego uczestniczenia w ¿yciu uniwersytetu. 

Tymczasem ¿ycie p³ynie wartko. Coœ ktoœ
powiedzia³, coœ trzeba wyjaœniæ, ustaliæ, po-
wiedzieæ… Telefon rzecznika siê urywa:
rektor zajêty, odpowiedzialnej i kompetent-
nej w danej sprawie osoby z³apaæ chwilowo
siê nie da. Czas ucieka. Zaczynaj¹ graæ
emocje. Co wtedy?

Znam takie sytuacje, sama pracowa³am ja-
ko dziennikarka w telewizji poznañskiej (TVP
S.A.). Wiem, co to dla dziennikarza znaczy
harmonogram. Wiem, ¿e s¹ sytuacje, 
w których nie mo¿na powiedzieæ: „niestety, te-
go materia³u dzisiaj nie bêdzie, bo…”. Wiem
te¿, ¿e jeœli zdeterminowany terminami dzien-
nikarz nie otrzyma materia³u z kompetentnego
Ÿród³a, znajdzie go w innym miejscu, nieko-
niecznie daj¹cym po¿¹dan¹ informacjê do zbu-
dowania obiektywnego obrazu. Wiedz¹c to,
bêdê stara³a siê jak najbardziej u³atwiaæ kon-
takty i dostarczaæ w porê niezbêdne dane. 

Bez wzglêdu na to, czy bêdzie to wygodne
z punktu widzenia uczelni, czy nie…

Nie spodziewam siê takich sytuacji, 
o których nie mo¿na rozmawiaæ rzeczowo,
wyjaœniaj¹c sprawê, bez obra¿ania siê. 
Wa¿ne jest, aby w sytuacjach kryzysowych,
które bywaj¹ nieuniknione, nie chowaæ g³owy
w piasek. To, czy sobie poradzê, zale¿y w du-
¿ej mierze od ludzi, z którymi przyjdzie mi
wspó³pracowaæ - ich pomocy, wsparcia 
i ¿yczliwoœci oraz przychylnoœci dziennikarzy,
dziêki którym - co tu ukrywaæ - informacje 
o nas trafiaj¹ do szerokiego krêgu odbiorców. 

C ollegium Polonicum w S³ubicach w nadchodz¹cych miesi¹cach
zaplanowa³o wiele dzia³añ, adresowanych do uczniów szkó³
œrednich m.in. wyk³ady, poszerzaj¹ce ich wiedzê, oraz mog¹ce

stanowiæ powtórkê przed matur¹. Oferta ta ma na celu bli¿sze zapo-
znanie uczniów z uniwersytetem, jego kadr¹ oraz sposobem prowa-
dzenia zajêæ, jak równie¿ poszerzenie zainteresowañ m³odych ludzi
przez pokazanie problemów i kwestii, z jakimi stykaæ siê bêd¹ na po-
szczególnych kierunkach studiów. Wyk³ady poprowadz¹ wyk³adowcy
Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu.

Pierwsze zajêcia odby³y siê w Collegium Polonicum 12 marca. 
Oto niektóre z tematów: „Monarchie we wspó³czesnym œwiecie”,

„Wp³yw myœli politycznej staro¿ytnych Greków na wspó³czesnoœæ”,
„Najnowsza Polska”, „Przetwarzanie równoleg³e: jak zaprz¹c wiele
komputerów do wykonania jednej aplikacji”.

Podobne zajêcia odbywaæ siê bêd¹ w kwietniu. Wyk³ady 
dotyczyæ bêd¹ miêdzy innymi takich zagadnieñ jak: „Dlaczego zamy-
kamy k¹pieliska - problem zakwitów sinicowych”, „Bajki wyjaœniaj¹ ta-
jemnice fal”, „Czy prawa przyrody s¹ prawd¹ naukow¹”, „O koniecz-
noœci prze³amywania stereotypów w polsko-niemieckich rejonach
przygranicznych na przyk³adzie przestrzeni szkolnictwa wy¿szego”. 

Szerzej na stronie www.cp.du.pl

Od monarchii do komputerów
S£UBICE

Razem uczymy siê 
uniwersytetu
Z Dominik¹ Naro¿n¹, rzecznikiem prasowym UAM, 
rozmawia Jolanta Lenartowicz.
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DOKTORANCI I STYPENDIA NASZ UNIWERSYTET

Jakie dzia³ania wchodz¹ w zakres Pana
obowi¹zków?

Zajmujê siê systemem pomocy material-
nej dla studentów i doktorantów. Poniewa¿
fundusz stypendialny tworzony jest g³ównie 
z dotacji bud¿etowej, wiele decyzji reguluje
ustawa. Uczestniczê w pracach komisji 
socjalnych samorz¹dów studentów i dokto-
rantów. Jako Pe³nomocnik Rektora nie biorê
udzia³u w g³osowaniach, ale - trochê jak cer-
ber - czuwam nad tym, by decyzje by³y zgod-
ne z prawem.

Na jakie stypendia mog¹ liczyæ doktoranci?
Wszystkie przepisy z tym zwi¹zane, zawar-

te s¹ w art. 199 ustawy „Prawo o szkolnic-
twie wy¿szym”. W przypadku doktorantów
stosujemy regulacje dotycz¹ce studentów, 
z dwoma wyj¹tkami. Pierwszy - to brak w ka-
talogu œwiadczeñ dla doktorantów stypen-
dium za wyniki w sporcie. Drugi - to inne pod-
stawy ustalania uprawnieñ do stypendium za
wyniki w nauce. Oprócz wyników egzaminów,
licz¹ siê postêpy w realizacji doktoratu i pracy
naukowej oraz zaanga¿owanie w dydaktykê.

Ilu doktorantom przys³uguj¹ stypendia?
Stypendia za wyniki w nauce pobiera 27%

doktorantów UAM i jest to jeden z najwy¿-
szych wskaŸników wœród polskich uczelni.
Doktorantom o orzeczonym stopniu niepe³-
nosprawnoœci przys³uguj¹ stypendia specjal-
ne, przyznawane niezale¿nie od warunków
materialnych. Niestety, niewielu doktorantów
kwalifikuje siê do uzyskania stypendiów 
o charakterze socjalnym.

Komu nale¿¹ siê te œwiadczenia?
Zgodnie z art. 179 ust. 3 wspomnianej usta-

wy, uczelnie musz¹ wspieraæ materialnie ka¿-
dego doktoranta, w którego rodzinie miesiêcz-
ny dochód na osobê jest ni¿szy lub równy 
351 z³ netto. Jednoczeœnie nie ma ¿adnej mo¿-
liwoœci przyznania tych stypendiów doktoran-
tom z rodzin o dochodzie powy¿ej 602 z³/os.
Tak wiêc Wydzia³owe Komisje Ekonomiczne

Doktorantów mog¹ decydowaæ jedynie 
o przyznaniu lub nie stypendiów socjalnych 
dla osób, które mieszcz¹ siê w „wide³kach”
dochodu 351-602 z³ na osobê w rodzinie.

Dlaczego sytuacjê wiêkszoœci doktorantów
okreœla siê na podstawie dochodów ich ro-
dziców?

Bo stypendium doktoranckie jest ni¿sze
ni¿ minimalna p³aca w gospodarce (w ub. ro-
ku wynosi³a ona 1276 z³., w bie¿¹cym 1317
z³) i w œwietle prawa doktorant, nie maj¹cy in-
nego Ÿród³a dochodu w³asnego lub ma³¿on-
ka, nie jest samodzielny finansowo. St¹d pa-
radoks - doktorant, który prowadzi gospodar-
stwo domowe z niepracuj¹c¹ ¿on¹, mo¿e
mieæ w praktyce dochód mniejszy ni¿ 602
z³/os., a nie dostanie stypendium socjalne-
go, gdy¿ wed³ug ustawodawcy pozostaje na
utrzymaniu rodziców.

Czy stypendia siê wykluczaj¹?
Na szczêœcie nie! Dlatego doktorant z ro-

dziny o niskich dochodach, mo¿e siê ubiegaæ
jednoczeœnie o stypendium socjalne, mie-
szkaniowe i na wy¿ywienie.

Czy doktorantom stacjonarnym i niestacjo-
narnym przys³uguj¹ te same prawa?

Tak, z wyj¹tkiem stypendium mieszkanio-
wego. Mog¹ siê o nie ubiegaæ tylko zamiej-
scowi doktoranci stacjonarni, którzy podczas
studiów mieszkaj¹ w Poznaniu.

Czy stypendia traktowane s¹ jako do-
chód?

Wiêkszoœæ tak. Wed³ug ustawy Prawo 
o szkolnictwie wy¿szym, tylko œwiadczenia
wymienione w art. 199 ust. 1, stypendia
ministra oraz stypendia samorz¹du teryto-
rialnego nie s¹ dochodem. To oznacza, ¿e
œrodki z programu Erasmus, Fundacji UAM
i wszelkie inne s¹ dochodem - to wynika 
z Ustawy o œwiadczeniach rodzinnych - cho-
cia¿ zarazem s¹ one nieopodatkowane. 
Jeœli jednak doktorant ma np. siostrê,
która wyjedzie z programu Erasmus, mo¿e
siê okazaæ, ¿e rodzina przekroczy³a próg
602 z³ na osobê i student nie otrzyma po-
mocy materialnej! Co gorsza, poza murami
uczelni wszelkie stypendia traktowane s¹
jako dochód i w listopadzie jeden ze stu-
dentów zrezygnowa³ z przyznanych stypen-
diów, gdy¿ jego rodzina utraci³aby œwiadcze-
nia z oœrodka pomocy spo³ecznej.

Czy jest szansa na zmianê?
Jako konsultant pracowa³em nad noweliza-

cj¹ ustawy. Jak dotychczas pos³ów uda³o siê
przekonaæ do wprowadzenia zapisu, wyklu-
czaj¹cego z dochodów stypendia samorz¹-
dów terytorialnych. Myœlê, ¿e zmiany bêd¹
mo¿liwe, przy wiêkszej aktywnoœci central-
nych organów samorz¹du studenckiego 
i doktoranckiego.

A mo¿e istniej¹ luki, które mo¿e wykorzy-
staæ doktorant?

Jeœli tak, to niewielkie. Doktorant, który
spe³nia kryterium samodzielnoœci finanso-
wej, a nie za³o¿y³ w³asnej rodziny i pochodzi 
z rodziny o niskim dochodzie na osobê, mo-
¿e z³o¿yæ oœwiadczenie o prowadzeniu wspól-
nego gospodarstwa domowego z rodzicami 
i w ten sposób uzyskaæ stypendium socjalne.
A doktorant , któremu nie przys³uguje stypen-
dium za wyniki w sporcie jako doktorantowi,
mo¿e otrzymywaæ je, jeœli jednoczeœnie jest
studentem studiów I lub II stopnia.

Rozmawia³a Ewa Woziñska
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M iasto to jedno z tych wyzwañ badawczych, które od lat
wzbudza zainteresowanie badaczy bêd¹cych przedstaw-
icielami ró¿nych dziedzin i dyscyplin naukowych.

Dyskutowano o tym podczas konferencji (18 - 19 marca 2010) na
temat „Projekt: miasto Poznañ. Przegl¹d projektów badawczych”, zor-
ganizowanej przez Instytut Etnologii i Antropologii Kulturowej UAM. 

Wspó³czesne miasta to przestrzenie krzy¿owania siê odmiennych
trybów ¿ycia rozmaitych grup spo³eczno-kulturowych. Najwa¿niejszym
wymiarem wspó³czesnego miasta jest dynamika zachodz¹cych w jego
granicach relacji, niespotykana w podobnym natê¿eniu w innych

skupiskach ludzi. Wp³ywa ona na kszta³towanie poszczególnych 
identyfikacji zbiorowych i indywidualnych oraz na miejski krajobraz
(dzielnice, strefy centrum i peryferii, biedy i bogactwa, rozrywki 
i odpoczynku, kultury oficjalnej i alternatywnej), staj¹c siê 
jednoczeœnie inspiracj¹ dla niniejszej propozycji konferencji.

Zaproszenie do uczestnictwa w obradach skierowane by³o do
archeologów, biologów, ekonomistów, etnologów, geografów, 
historyków, jêzykoznawców, muzykologów, pedagogów, prawników, 
psychologów, socjologów… oraz do wszystkich tych, dla których
Poznañ jest wyzwaniem badawczym.

Poznañ - badawcze wyzwanie
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Przepisy s¹ twarde, a paradoksy ogromne
ECHA NASZYCH PUBLIKACJI

W styczniowym tekœcie „Stara siê, jak mo¿e”, doktorantów dziwi³y zasady dzia³ania systemu stypendialnego.
Dyskusyjne kwestie wyjaœnia Pe³nomocnik Rektora ds. Pomocy Materialnej, dr Przemys³aw Rachowiak
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Tu¿ obok, w jeszcze bardziej mrocznej
sali grza³y siê „stada” urz¹dzeñ siecio-
wych i serwerów produkcji tej samej fir-

my. Wszystko zakupione z pieniêdzy uzyska-
nych z Fundacji Mellona. To by³ pocz¹tek bu-
dowy sieci AMU-NET - jak j¹ póŸniej nazwali-
œmy.

My - nowy narybek Oœrodka Informatyki 
- spotkaliœmy siê ze „star¹” ekip¹, która mia-
³a wtedy wiele lat doœwiadczenia w obs³udze
takich systemów, jak „Odra”, „RIAD”, 
no i oczywiœcie, najnowszej wówczas zdoby-
czy uczelni - „IBM mainframe 4380”.

Dla kogo to spotkanie by³o trudniejsze?
Dla nas, którzy stawialiœmy pierwsze kroki 
w pracy zawodowej, wyposa¿eni raczej 
w skromn¹ wiedzê informatyczn¹ o lokalnych
sieciach komputerowych, systemach unixo-
wych, sieciach Novell? Czy dla „tubylców”,
przed którymi tempo pojawiania siê nowych
technologii na pocz¹tku lat 90-tych stawia³o
wyj¹tkowo wysokie wymagania, co do umie-
jêtnoœci dostosowywania siê? Ale za to w³a-
œnie lubiê ten zawód - nie pozwala zatrzymaæ
siê w miejscu. Wszyscy patrzyliœmy na siebie
trochê „spode ³ba” - dziœ razem stanowimy
trzon ekipy Centrum.

£¹cza komputerów mainframe na uczel-
niach na œwiecie, tworzy³y wtedy sieæ BITNET.
Niektórzy zapewne pamiêtaj¹ jeszcze nazwê
naszego wêz³a - PLPUAM11. Z us³ug poczty

elektronicznej i transferu plików (najczêœciej
z wêz³a norweskiego) korzysta³o wielu na-
szych naukowców.

Z racji wspó³pracy z firm¹ Digital, nasza
sieæ zosta³a tak¿e wyposa¿ona w wêze³ sieci
DECNET, bêd¹cy równie¿ bramk¹ do sieci
BITNET. Jednak¿e poziom skomplikowania
tych technologii oraz ich ograniczenia spowo-
dowa³y, ¿e zosta³y b³yskawicznie wyparte
przez sieæ INTERNET. Czy wyobra¿acie sobie,
¿e w latach 90-tych ca³y poznañski Internet
by³ po³¹czony z £odzi¹ ³¹czem o przepusto-
woœci 64kbps? Mój szef zosta³ wybrany koor-
dynatorem sieci NASK na Wielkopolskê. 
Ja obs³ugiwa³am serwery DNS w poznañ-
skim wêŸle sieci.

Te czasy mia³y niesamowity urok - ca³y In-
ternet by³ nasz - akademicki. Byliœmy pio-
nierami. Puch³y zasoby serwerów FTP za-
pe³niane coraz to nowymi propozycjami
us³ug internetowych - wszystko dostêpne
na zasadach „public domain”. Ros³y zaso-
by dokumentów RFC opisuj¹cych standar-
dy. To by³ taki cichy wyœcig - gdy tylko poja-
wi³o siê coœ nowego, próbowa³am to jak
najszybciej uruchomiæ na naszych maszy-
nach ultrixowych. Czasami „port” nie by³
taki trywialny. Krótki rozwój informacyjnych
us³ug terminalowych zosta³ szybko wyparty
przez b³yskawicznie rozmna¿aj¹cego siê w
sieci zwierzaka - Gopher'a (u nas zwany
œwistakiem). To pierwsze i chyba jedyne
tak sympatyczne zwierzê ca³kowicie inter-
netowe. Nazwami rzadkich gatunków zwie-
rz¹t nazywaliœmy wêz³y ksi¹¿ki adresowej
X500 - patronem naszego poznañskiego
wêz³a zosta³ kondor. Kto by dzisiaj przypu-
szcza³, ¿e ju¿ w po³owie lat 90-tych istnia³a
na œwiecie, a tak¿e w Polsce - struktura po-
³¹czonych ze sob¹ akademickich ksi¹¿ek
adresowych? Wystarczy³o w jednym miej-
scu wpisaæ zapytanie, a serwery ³¹czy³y siê
w poszukiwaniu osoby zwi¹zanej z okreœlo-
n¹ uczelni¹. X500 zosta³o wyparte przez
LDAP - ale myœlê, ¿e on nied³ugo dogoni
funkcjonalnoœci¹ X500.

A Gopher… jak to w ewolucji siê zdarza -
zosta³ wyparty przez WWW… W Polsce na
prze³omie miesi¹ca, dwóch, zaczê³y pojawiaæ
siê jego pierwsze serwery. Nasz by³ 7 w kra-
ju. Prezentowaliœmy go, jako jedyni, na tar-
gach Infosystem. Kto by przewidzia³, ¿e tak
zmieni oblicze naszej akademickiej sieci? Pa-

miêtam, kiedy mój kolega z wydzia³u mate-
matycznego przekonywa³ mnie, ¿e to, czemu
poœwiêca³am tak du¿o czasu - serwis WWW,
nie ma szans powodzenia, bo treœci publiko-
wane w nim by³y bez zale¿noœci, indeksacji 
i katalogów, zbyt chaotycznie, aby ludzie to
ogarnêli…

No i wtedy pojawi³ siê Yahoo! A tego same-
go lata, kiedy prze¿ywaliœmy atak na WTC,
ow³adn¹³ nami zachwyt nad skutecznoœci¹
Google.

Mam wra¿enie, ¿e teraz Centrum Informa-
tyczne prze¿ywa nie mniej dynamiczny rozwój
jak 10-15 lat temu. Przeszukujemy Internet
w poszukiwaniu dostatecznie dojrza³ych roz-
wi¹zañ open source. Unowoczeœniamy to, co
tr¹ci jeszcze myszk¹ z dawnych czasów, uru-
chamiamy nowe, du¿e i ma³e systemy,
wspieramy w coraz wiêkszym zakresie uczel-
niê. Budujemy procesy w zgodzie z metodolo-
gi¹ ITIL. Tyle, ¿e teraz to ju¿ nie eksperyment
akademicki, a obs³uga procesów bizneso-
wych uczelni…

I o tym, o prowadzonych przez nas obecnie
pracach rozwojowych, bêdziemy chcieli 
opowiedzieæ w kolejnych naszych artyku³ach
z okazji 40-lecia Centrum Informatycznego.

W najbli¿szym odcinku - m.in. o funkcjonal-
noœci nowej poczty elektronicznej.

Dorota Nicewicz-Modrzewska
z-ca Dyrektora Centrum Informatycznego

40-lecie Centrum Informatycznego UAM

Wspominamy œwistaka
Przypominam sobie mój pierwszy dzieñ pracy na uczelni, jeszcze pod koniec studiów… blisko 20 lat temu.
Wed³ug umowy by³ to 1 kwietnia - Prima Aprilis. Mój szef, Przemek Stolarski, zaprowadzi³ mnie wtedy 
do doœæ mrocznego pomieszczenia przy ul. Matejki i posadzi³ przed stacj¹ graficzn¹ z napisem „d i g i t a l”,
wrêczy³ nietypowe pude³ko z CD z dokumentacj¹ systemu ULTRIX i powiedzia³: a teraz niech siê Pani uczy…
Hmm… Tylko, któr¹ stron¹ wk³ada siê to pude³ko do stacji?…
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Dorota Nicewicz-Modrzewska
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- Paw³owski, Paw³owski… - powtarza stu-
dentka II roku - to na pewno ktoœ znany, zas³u-
¿ony. Wtóruje jej kolega, mówi¹c: to z pewno-
œci¹ wa¿ny uczony. Dwie dziewczyny z III roku
wiedz¹ wiêcej, przypominaj¹ sobie niedawne
uroczystoœci, kiedy to w obecnoœci prof. Zbi-
gniewa Paw³owskiego, syna prof. Stanis³awa
Paw³owskiego, w³adz uczelni, goœci, nadawa-
no jego imiê gmachowi Collegium Geographi-
cum: to profesor naszego uniwersytetu, które-
go Niemcy rozstrzelali w Forcie VII.

Nazwanie budynku Collegium Geographi-
cum jego imieniem ma s³u¿yæ uwiecznieniu po-
staci prof. Paw³owskiego jako uczonego, pa-
trioty, nauczyciela, rektora; osoby wielkiego
formatu. Dobrze, ¿eby ta postaæ trwale zaist-
nia³a w pamiêci m³odych pokoleñ - mówi prof.
Marek Marciniak, dziekan Wydzia³u Nauk Ge-
ograficznych i Geologicznych.

Kim by³ prof. Stanis³aw Paw³owski? Intere-
suj¹co mówi o tym wydany przez rodzinê 
album wspomnieniowy*. Oto wybrane z niego
fakty, opinie i wspomnienia. 

O ¿yciu 
Stanis³aw Paw³owski urodzi³ siê 16 marca
1882 r. w rodzinie mieszczañskiej w Dêbowcu
ko³o Jas³a. W wieku 13 lat straci³ matkê.
Wczeœnie usamodzielni³ siê: korepetycjami za-
rabia³ na utrzymanie, odk³adaj¹c jeszcze nieco
grosza na wakacyjne wêdrówki po wielu szla-
kach polskiej ziemi, któr¹ umi³owa³. Studiowa³
na uniwersytecie lwowskim i w Wiedniu, 
pocz¹tkowo historiê, a nastêpnie geografiê. 
W roku 1918 otrzyma³ tytu³ naukowy profeso-
ra nadzwyczajnego geografii. W roku 1919
m³ody, 32-letni uczony przyj¹³ zaproszenie rek-
tora Wszechnicy Piastowskiej, prof. Heliodora
Œwiêcickiego, do zorganizowania katedry geo-
grafii w Poznaniu. Jego Instytut Geografii móg³
po 10 latach pod wieloma wzglêdami rywalizo-
waæ z o wiele starszym Instytutem we Lwowie.
Prof. Stanis³aw Paw³owski odznacza³ siê wybit-
nymi zdolnoœciami organizacyjnymi. By³ wice-
prezesem Poznañskiego Towarzystwa Przyja-
ció³ Nauk (od roku 1923), dziekanem Wydzia-
³u Matematyczno-Przyrodniczego Uniwersytetu
Poznañskiego (1927-1928) i rektorem tego¿
Uniwersytetu (1932-1933). Znana by³a bo-
wiem ju¿ wówczas jego nieprzeciêtnoœæ i nie-
pospolitoœæ, jego szacunek do liberalnych
form samorz¹du szko³y wy¿szej i determinacja
w d¹¿eniu do celu. 

O uniwersytecie 
W przemówieniu rektorskim w 1932 r. prof.
Stanis³aw Paw³owski tak przedstawi³ swoj¹ 
wizjê uniwersytetu: „Uniwersytet jest t¹ szczê-
œliw¹ instytucj¹, która nie stoi ¿adnemu urzê-
dowi na zawadzie, wszystkim jest potrzebna, 

a powinna byæ równie¿ umi³owan¹... Pragnê,
aby ka¿dy obywatel Poznania zna³ cele i zada-
nia naszej uczelni”. W wyk³adzie inauguracyj-
nym „O renesansie geografii politycznej” wyg³o-
si³ s³ynne zdanie: jedna jest ziemia i jeden jest
cz³owiek na ziemi. W 1934 r. prof. Stanis³aw
Paw³owski na Miêdzynarodowym Kongresie
Geograficznym w Warszawie podkreœla³, ¿e ge-
ografia jest nauk¹ porozumienia miêdzy naro-
dami. Jego pogl¹dy zyska³y poparcie wielu ge-
ografów i w roku 1938 na XV Miêdzynarodo-
wym Kongresie Geograficznym w Amsterdamie
prof. Stanis³aw Paw³owski zosta³ wybrany wice-
prezydentem Miêdzynarodowej Unii Geograficz-
nej, co by³o wówczas ogromnym wyró¿nieniem
wobec silnej pozycji geografów niemieckich. 

O nauczycielach 
Prof. Stanis³aw Paw³owski by³ przekonany, ¿e
przysz³oœæ geografii, kszta³tuj¹cej pogl¹d cz³o-
wieka na œrodowisko, a w nim na innych ludzi,
zale¿y od przygotowania nauczycieli, i to nieza-
le¿nie od tego, czy ucz¹ oni w szkole podstawo-
wej, œredniej czy wy¿szej. Instytutowi Geografii
Uniwersytetu Poznañskiego Polska zawdziêcza,
¿e w roku 1939 mia³a ju¿ liczn¹, dobrze wy-
kszta³con¹ kadrê nauczycieli geografii w szko-
³ach i szereg wydañ podrêczników szkolnych au-
torstwa Stanis³awa Paw³owskiego. Jedna z Jego
uczennic wspomina³a: Profesor uczy³ mnie Pol-
ski. Chcia³ mi j¹ daæ ca³¹. Ze wszystkim... Wyka-
zywa³ niespo¿yty entuzjazm, który przelewa³ w
m³ode dusze swoich uczniów. 

W roku 1946 Jego by³y asystent tak opisa³
profesora: By³ cz³owiekiem nauki, niezapomnia-
nym przyjacielem studiuj¹cej m³odzie¿y. Surowy
dla siebie i uczniów, miewa³ chwile nieopisanej
serdecznoœci, gdy przebywa³ wœród m³odych.
Kochaliœmy Go bez granic za surowy i sprawie-
dliwy os¹d naszych chwiejnych dróg w nauce 
i w ¿yciu, za sentyment dla rodziny i spraw 
wy¿szych ani¿eli proste przyjemnoœci. Kochali-
œmy Go za serce dla spraw uczucia, a wreszcie
kochaliœmy Go wszyscy dla Niego samego... 

Prof. Stanis³aw Paw³owski kocha³ m³odzie¿
i stara³ siê j¹ rozumieæ. W swoim przemówie-
niu rektorskim w roku 1932 mówi³: Le¿y ju¿ 
w naturze m³odzie¿y, ¿e pragnie tworzyæ œwiat
nowy, a poci¹ga j¹ najwiêcej to, do czego naj-
mniejsze posiada prawa. Wiemy, ¿e b³¹dzicie 
i b³¹dziæ bêdziecie. Obowi¹zkiem naszym, obo-
wi¹zkiem profesorów, jest dbaæ, aby b³êdy wa-
sze by³y jak najmniejsze, aby wam wskazaæ
w³aœciwe drogi. 

O geografii 
W dzia³alnoœci prof. Stanis³awa Paw³owskiego
czas i przestrzeñ u³o¿y³y siê w sposób szcze-
gólny. Jego czas dzia³ania to szybki rozwój geo-
grafii, obejmuj¹cej nie tylko geografiê fizyczn¹,

ale równie¿ antropogeografiê i geografiê regio-
naln¹, badaj¹c¹ nie tylko cz³owieka, ale rów-
nie¿ - jak mówi³ - „gromadê ludzk¹” w jej natu-
ralnym otoczeniu. By³ przekonany, ¿e wa¿nym
zadaniem obywatelskim jest budziæ spo³eczeñ-
stwa prowincjonalne do czynnego ¿ycia na po-
lu pracy umys³owej, spo³ecznej i gospodarczej.
Ideê tê próbowa³ wcielaæ w ¿ycie przez swoj¹
dzia³alnoœæ w Towarzystwie Uniwersytetów Re-
gionalnych, za³o¿onym w roku 1925 przy Zwi¹z-
ku Nauczycieli Szkó³ Powszechnych. 

***

6 stycznia minê³a 70 rocznica rozstrzelania
przez Niemców w Forcie VII w Poznaniu prof.
Stanis³awa Paw³owskiego. Jego wspó³wiêzieñ
wspomina³: Dni wlok³y siê w wiecznym niepoko-
ju i niepewnoœci. Profesor Paw³owski codzien-
nie opowiada³ nam o swych rozlicznych
podró¿ach. Te jego wyk³ady, niezmiernie cieka-
we i ¿ywe, przenosi³y nas w inne czasy, wyzwa-
la³y nas z koszmaru chwili. Nied³ugo to jednak
mia³o trwaæ... 6 stycznia 1940 r. po po³udniu
profesor Paw³owski zosta³ wyprowadzony z celi
z kilkoma wiêŸniami... Mniej wiêcej po kwadran-
sie us³yszeliœmy salwy karabinowe. Nastêpne-
go dnia rano na ciê¿arówkê wrzucono 43 cia³a
osób rozstrzelanych w poprzednim dniu, a na
stercie odzie¿y wyró¿nia³y siê charakterystyczne
¿ó³te, turystyczne buty Profesora. 

* Na podstawie „Prof. dr phil. Stanis³aw Paw³owski,

1882-1940”. Nak³adem Wydawnictwa Kontekst 

w Poznaniu, 2005 opr. J.L 
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Wspomnienie o prof. Stanis³awie Paw³owskim 

„Jedna jest ziemia i jeden jest cz³owiek na ziemi”
Kim by³ profesor Stanis³aw Paw³owski, dlaczego jego nazwisko nosi gmach Collegium Geographicum 
na Morasku? - na te pytania studencka m³odzie¿ niezbyt precyzyjnie potrafi odpowiedzieæ. 
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Wraz z rektorem prof. Bronis³awem Marciniakiem
tablicê pami¹tkow¹ ods³ania syn profesora 
Stanis³awa Paw³owskiego - prof. Zbigniew
Paw³owski, lekarz i naukowiec



Temat Pani pracy jest doœæ skomplikowany,
czy mog³aby go Pani wyjaœniæ?

Problem dotyczy szeregowania zadañ;
chodzi o to, aby maj¹c do dyspozycji sieæ
komputerów jak najszybciej wykonaæ dane
obliczenia. Celem mojej pracy jest z jednej
strony stworzenie takich algorytmów, które
pozwol¹ na jak najlepsze zastosowanie
praktyczne uzyskanych wyników, czyli powie-
dz¹ nam szybko, jak podzieliæ pracê, ¿eby
mieæ dobr¹ wydajnoœæ naszych obliczeñ; 
z drugiej strony uzyskanie wyników teore-
tycznych, na podstawie których mo¿na wnio-
skowaæ, jakie z rozwa¿anych problemów s¹
³atwe, a jakie trudne.

Jak w praktyce wygl¹da Pani praca badaw-
cza? 

To zale¿y, czy jesteœmy w nurcie teoretycz-
nym czy eksperymentalnym. Jeœli chodzi 
o czêœæ teoretyczn¹, jest to g³ównie praca
matematyczna - projektowanie algorytmów,
sprawdzanie, w jakim czasie dzia³aj¹ i kiedy
daj¹ optymalne rozwi¹zania; równie¿ dowody
matematyczne na to, ¿e pewne problemy s¹
tak trudne, ¿e nie da siê ich w sensownym
czasie optymalnie rozwi¹zaæ. Natomiast 
w czêœci eksperymentalnej przede wszyst-
kim jest to analiza systemów, którymi siê zaj-
mujemy - czasami jest to analiza zdroworoz-
s¹dkowa, innym razem na podstawie danych
obliczeniowych. Na podstawie spostrze¿eñ
projektujemy algorytm, a nastêpnie szacuje-
my jego jakoœæ - wykonujemy du¿o obliczeñ,
symulacji, analizujemy jak maj¹ siê wyniki 
do oszacowañ, albo do wyników otrzymanych
innymi metodami. 

Gdzie mog¹ mieæ zastosowanie wyniki Pani
badañ?

Zastosowania s¹ bardzo liczne, bo w tej
chwili obliczenia dla bardzo wielu dziedzin na-
uki wykonuje siê w systemach rozproszo-
nych, m.in. do rozwi¹zywania problemów 
algebry liniowej, dopasowywania sekwencji
DNA, przetwarzania danych pomiarowych 
dowolnego rodzaju. 

Kiedy œwiat matematyki sta³ siê Pani pasj¹?
W zasadzie od dzieciñstwa lubi³am naukê 

w ogóle, a matematykê w szczególnoœci, potem
pojawi³a siê informatyka. Od szko³y podstawo-
wej bra³am udzia³ w olimpiadach, konkursach
matematycznych, w czasie studiów jeŸdzi³am
na miêdzynarodowe olimpiady matematyczne i
na zawody w programowaniu zespo³owym.

A algorytmy? Kiedy stwierdzi³a Pani, ¿e al-
gorytmy to jest to?

By³y dwa takie momenty: na I roku studiów
mieliœmy przedmiot: algorytmy i struktury 
danych - by³ to mój ulubiony przedmiot. 
Potem na IV roku wziê³am przedmiot do 
wyboru: szeregowanie zadañ i wtedy przysz³o
olœnienie, stwierdzi³am, ¿e to jest to - ta dzie-
dzina i ta osoba, z któr¹ chcia³abym wspó³-
pracowaæ. Wyk³adowca tego przedmiotu jest
teraz moim promotorem.

Czym jest nauka w Pani ¿yciu?
Jest prac¹, a z drugiej strony hobby, pasj¹.

„Tego” nie da siê wy³¹czyæ, to ca³y czas cho-
dzi za mn¹ i krêci siê po g³owie. Na przyk³ad
zajmujê siê czymœ innym, a tu wpada mi do
g³owy pomys³, który muszê szybko zapisaæ.

Co wtedy Pani robi?
Ró¿nie, budzê siê, czytam ksi¹¿kê, 

rozpisujê pomys³ dalej. Wydaje mi siê, 
¿e o tym nie myœlê, a tu pojawia siê pomys³,
nie wiadomo sk¹d. S¹ takie nag³e olœnienia,
¿e kiedy pojawia siê pomys³, kiedy okazuje
siê, ¿e uda³o siê coœ fajnego uzyskaæ, to jest
taki niesamowity skok adrenaliny, ¿e siê uda-
³o - myœlê, ¿e jest to porównywalne do emo-
cji z wygranych zawodów sportowych. 

Co chcia³aby Pani, aby napisano o Pani pracy?
Chcia³abym, aby by³o napisane, ¿e jest to

dobra praca i wnosi istotne wyniki do dziedzi-
ny, któr¹ siê zajmujê, oraz ¿e przedstawi³am
dobre algorytmy, które mog¹ byæ wykorzysta-
ne w praktyce. 
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Stypendyœci Fundacji UAM

M³odzieñcze wymiary nauki
Z doktorantami Wydzia³ów Historii, Matematyki i Geografii o tym , 
czym jest nauka, na czym polega praca badawcza i co jest celem pracy doktoranta 
- stypendysty Fundacji UAM rozmawia Gra¿yna Barabasz

Mózg siê budzi, kiedy przychodzi pomys³
Mgr Joanna Berliñska
- doktorantka Wydzia³u 
Matematyki i Informatyki, 
temat pracy: Szeregowanie 
zadañ jednorodnie podzielnych
w heterogenicznych systemach
rozproszonych;
promotor: 
prof. Maciej Drozdowski

Co jest przedmiotem Pana pracy?
Zajmujê siê geologi¹, a konkretnie paleo-

biologi¹. Prowadzê badania biologiczne, 
ale na wymar³ych organizmach. Zajmujê siê
wymar³ymi bezkrêgowcami paleozoicznymi.
S¹ one o tyle interesuj¹ce, ¿e w paleozoiku
powsta³y ciekawe struktury rafowe. Œledz¹c
wymieranie raf w paleozoiku mo¿na przewidy-
waæ, co stanie siê dzisiaj w warunkach coraz
bardziej inwazyjnej dzia³alnoœci cz³owieka.
Wtedy cz³owieka nie by³o, ale by³y inne czyn-
niki, które mog³y w podobny sposób dzia³aæ
na rafy. 

Pana praca ma charakter interdyscyplinar-
ny: temat dotyczy geologii, badañ biologicz-

Historia zapisana 
Mgr Pawe³ Wolniewicz 
- doktorant na Wydziale Nauk 
Geograficznych i Geologicznych, 
temat pracy: Analiza numeryczna
anatomii szkieletów wybranych
dewoñskich stromatoporoidów 
promotor: prof. Jerzy Fedorowski



Tematem Pani pracy jest miêdzywojenna
architektura szpitalna. Sk¹d ten pomys³?

Uwa¿am, ¿e jest to temat nieopracowany
i niedoceniany. Na architekturê szpitaln¹
mo¿na spojrzeæ z perspektywy ró¿nych dys-
cyplin. Ma ona tê specyfikê, ¿e nie mo¿e
powstaæ tylko z pracy architekta, musz¹ tu
wspó³dzia³aæ dwa œrodowiska: architektów
i lekarzy. Dotychczasowe badania architek-
tury szpitalnej by³y prowadzone albo z per-
spektywy historii sztuki - wówczas uwzglê-
dniano tylko fakty czy nazwiska architek-
tów, albo z perspektywy historyków medy-
cyny, którzy patrzyli na architekturê szpital-
n¹ z perspektywy lekarzy. Ja chcia³abym 
w swojej pracy po³¹czyæ oba podejœcia,
chcia³abym poprzez architekturê szpitaln¹

pokazaæ wizjê cz³owieka i choroby, która 
w tamtym okresie funkcjonowa³a. 

Na czym polega Pani praca badawcza?
Analizujê zarówno obiekty szpitalne, fotogra-

fie tych obiektów, a tak¿e pisma architektów
czy lekarzy, pozostawion¹ przez nich korespon-
dencjê, czy pamiêtniki. Na podstawie analizy
Ÿróde³ chcia³abym pokazaæ, jak architektura
miêdzywojenna mia³a s³u¿yæ cz³owiekowi. 

Czy decyzja o tym, ¿e chce Pani zaj¹æ siê
w³aœnie tym tematem by³a wyrazem impulsu
czy te¿ by³a to decyzja roz³o¿ona w czasie?

Podczas szukania Ÿróde³ do mojej pracy
magisterskiej natknê³am siê na artyku³y 
dotycz¹ce szpitali, od tamtego czasu myœla-

³am o tym, aby zaj¹æ siê tym tematem. 
Od samego pocz¹tku zachwyci³y mnie Ÿród³a
pisane na ten temat. Zachwyci³ mnie sam 
jêzyk, którym operowali zarówno architekci
jak i lekarze - pe³en entuzjazmu, gdzie czêsto
pojawiaj¹ siê stwierdzenia, ¿e architektura
szpitalna jest bardzo wa¿nym elementem 
budowania polskiej pañstwowoœci. Wydaje
mi siê te¿, ¿e dzisiejsza architektura szpital-
na jest spadkobierc¹ koncepcji, które w okre-
sie miêdzywojennym siê skrystalizowa³y,
st¹d te¿ temat ten wydaje mi siê wa¿ny.

Czym jest nauka w Pani ¿yciu?
Jest w jakiœ sposób codziennoœci¹, nawet

w czasie wolnym od pracy, w czasie wakacji
trudno zwiedzaæ i ogl¹daæ zabytki, nie anali-
zuj¹c ich z perspektywy historyka sztuki,
trudno nie zamyœliæ siê nad tym, co siê widzi. 

Co by Pani chcia³a, aby napisano o Pani pracy?
Chcia³abym, aby stwierdzono ¿e moja pra-

ca jest kompleksow¹ analiz¹ tematu, 
w której mo¿na znaleŸæ dane faktograficzne 
i historyczne, wczeœniej nie znane. Chcia³a-
bym, aby by³a postrzegana jako praca wielo-
wymiarowa, w której uwzglêdnione zostan¹
równoczeœnie ogólne przemiany instytucji
szpitala, wszelkie idee, uwarunkowania 
historyczne, prawne, filozoficzne.
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Mgr Aleksandra Paradowska
- doktorantka historii sztuki 
na Wydziale Historii, 
w Instytucie Historii Sztuki.
temat pracy: Przeciw chorobie. 
Teoria i praktyka architektury 
szpitalnej w Wielkopolsce 
1919 - 1939. 
promotor: prof. Tadeusz ¯uchowski 

Szpital dla historyka sztuki

  w ska³ach i w cyfrze

nych, a analiza danych jest komputerowa.
Co jest celem Pana pracy?

Celem jest opracowanie nowych metod ba-
dawczych tych skamienia³oœci, które buduj¹
paleozoiczne rafy. Przede wszystkim s¹ to
metody zwi¹zane z komputerow¹ analiz¹
obrazu, analiz¹ tekstu i ogólnie z wykorzysta-
niem metod statystycznych. Czêœci¹ pracy
jest wykonanie oprogramowania komputero-
wego do takich badañ.

Jak wygl¹da Pana praca badawcza w prak-
tyce?

Pracê rozpocz¹³em od pobrania okazów do
badañ. Materia³ zbiera³em w Polsce w rejonie

Gór Œwiêtokrzyskich i Wy¿yny Krakowskiej
oraz we Francji i Belgii. Potem by³a praca la-
boratoryjna - przygotowanie szlifów, z których
robi³em skany i zdjêcia cyfrowe. Na podsta-
wie zdjêæ i skanów bada³em obrazy, tekstury
i sporz¹dzi³em analizy statystyczne. Wyniki,
które uzyskujê za pomoc¹ analizy kompute-
rowej porównujê z rezultatami, które dawniej
uzyskiwano za pomoc¹ analiz bardziej skom-
plikowanych albo wymagaj¹cych wiêkszych
nak³adów finansowych i czasowych. Efektem
koñcowym doktoratu ma byæ opracowanie ta-
kiej metody, która pozwoli za pomoc¹ kompu-
tera i prostego sprzêtu wykonywaæ te analizy,
które wczeœniej wykonywano za pomoc¹
dro¿szego sprzêtu i zaawansowanych tech-
nik, wymagaj¹cych du¿ego nak³adu pracy.
Dla porównania: wczeœniej mechaniczne ba-
danie jednego okazu trwa³o kilka godzin, 
a ten program robi to w ci¹gu kilku sekund.
Wczeœniej takie badania by³y robione na
200-300 okazach, a ja mog³em przebadaæ
za pomoc¹ tego programu 1000 okazów.

Gdzie opracowana przez Pana metoda ba-
dawcza mo¿e mieæ jeszcze zastosowanie? 

Z jednej strony liczê, ¿e przyda siê w geo-
logii i paleobiologii. Pracujê te¿ nad zastoso-

waniem tych metod analizy obrazu w innych
obszarach. Liczê, ¿e rozwinê oprogramowa-
nie do analizy obrazu i z odpowiednim sprzê-
tem bêdzie mo¿na je zastosowaæ w dyscypli-
nach niezwi¹zanych z geologi¹, np. w eduka-
cji - zaprojektowanie czegoœ w rodzaju tablicy
interaktywnej. 

Kiedy geologia sta³a siê Pana pasj¹?
Trudno wskazaæ taki moment. Geologi¹ na

pewno interesowa³em siê ju¿ w szkole œre-
dniej, kiedy uczestniczy³em w olimpiadzie ge-
ograficznej. Ciekawi³y mnie wówczas nauki
geograficzne w ogólnoœci, ale pamiêtam, ¿e
najlepsze wyniki uzyskiwa³em w zadaniach,
których tematyka oscylowa³a wokó³ geologii.
Byæ mo¿e to zdecydowa³o o wyborze kierun-
ku studiów.

Co chcia³by Pan, aby napisano o Pana pracy?
Przede wszystkim chcia³bym, by znalaz³a

ona praktyczne zastosowanie, przynajmniej
w naukach geologicznych, a byæ mo¿e tak¿e
poza nimi. To jest dla mnie najwa¿niejsze. 
By³oby œwietnie, gdyby pojawi³o siê grono
osób wykorzystuj¹cych metody opracowane
w ramach moich studiów na w³asn¹ rêkê, 
we w³asnej pracy.
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Wœród referatów i sprawozdañ wyg³o-
szonych w ramach „Dnia przedsiê-
biorczoœci”, ten wzbudzi³ szczegól-

nie du¿e zainteresowanie. Na zaproszenie
prorektora UAM prof. Jacka Guliñskiego,
prof. Naskrêcki razem z dziekanem Wydzia³u
Nauk Politycznych i Dziennikarstwa prof. 
Tadeuszem Wallasem, podzielili siê doœwiad-
czeniami z przedsiêbiorczego zarz¹dzania
jednostk¹ uczelnian¹. 

- W jej ramach mamy do czynienia z dwo-
ma g³ównymi aspektami. Pierwszy to eks-
pansywnoœæ, czyli umiejêtnoœæ absorpcji
œrodków. Drugi to innowacyjnoœæ, czyli gene-
rowanie pomys³ów. Oba s¹ œciœle powi¹zane,
bo przecie¿ bez pieniêdzy pomys³y pozostaj¹
tylko na papierze - wyjaœnia³ prof. Naskrêcki,
ale nie waha³ siê te¿ opowiadaæ o trudno-
œciach: 

- Nasze pierwsze aplikacje do programów
europejskich zwykle koñczy³y siê klêsk¹, lecz
niepowodzenie wniosku dawa³o informacjê,
co nale¿y poprawiæ w kolejnym. Dziêki temu
w najbli¿szym czasie z Programu Operacyjne-
go Kapita³ Ludzki sfinansowane zostanie
120 sta¿y naukowych. 

- Ka¿dy badacz bêdzie móg³ pojechaæ na
miesi¹c w dowolne miejsce na œwiecie! - roz-
tacza perspektywy prof. Naskrêcki - Unijne
œrodki pozwol¹ te¿ na nawet 2,5-krotnie 
wy¿sze stypendia doktoranckie dla nie-
których. Zdaniem dziekana, niezale¿nie od
profilu inne wydzia³y mog¹ uzyskaæ sporo
funduszy UE, poszerzaj¹c wspó³pracê z insty-
tucjami edukacyjnymi: - Pocz¹tkowo akcjê dla
m³odzie¿y szkolnej „Newton te¿ by³ uczniem”
finansowaliœmy sami. Dziœ otrzymujemy na
ni¹ 4,9 mln z³. Z tego kilkaset tysiêcy teore-
tycznie p³aci nam niewielka szko³a z Sulêci-
na, której uczniowie od lat przyje¿d¿ali do
nas na zajêcia. Teraz jednak nie s¹ naszymi
goœæmi, ale klientami, którzy zamawiaj¹ wy-
k³ad - wyjaœnia dzia³anie mechanizmu. Zda-
niem profesora, funduszy trzeba te¿ szukaæ
w kooperacji z krajow¹ gospodark¹ (Wydzia³
Fizyki wspó³pracuje m.in. z Polskim Stowarzy-
szeniem Protetyki S³uchu czy Krajow¹ Rze-
mieœlnicz¹ Izb¹ Optyczn¹). Dziêki temu pozy-
ska³ dla potrzeb naukowych bezp³atnie i bez
dodatkowych warunków sprzêt o wartoœci 

Dzieñ przedsiêbiorczoœci akademickiej 

Z³ote czasy dla dziekana?
- Lepszej okazji do pozyskania œrodków ni¿ te, które stwarzaj¹ nam obecne programy
europejskie ju¿ nie bêdzie! - dziekan Wydzia³u Fizyki, prof. Ryszard Naskrêcki 
zdecydowanie zachêca³ do zwiêkszania wysi³ków w celu pozyskania unijnych pieniêdzy:
- Nie waham siê powiedzieæ, ¿e ¿yjemy w z³otych czasach dla dziekana. 
Trzeba chwytaæ byka za rogi, zanim ucieknie - ¿artowa³ profesor. 
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2 mln z³. Innym sukcesem Wydzia³u by³a ini-
cjatywa prof. Naskrêckiego, by zorganizowaæ
targi optyczne. Targom OPTYKA 2008 towa-
rzyszy³a jednodniowa konferencja naukowa. 

- Na jej przeprowadzenie otrzyma³em a¿
650 tys. z³! Za przyk³ad istnienia nieskoñczo-
noœci w przyrodzie uwa¿am te¿ rynek us³ug
eksperckich - kontynuowa³ prof. Naskrêcki -
Sam napisa³em kilkadziesi¹t ekspertyz dla
Ministerstwa Zdrowia - doda³. Jego zdaniem
to tak¿e sposób wp³ywania na rzeczywistoœæ.
Np. na podstawie pracy magisterskiej „So-
czewka jako wyrób medyczny” NSA uzna³, ¿e
podatek VAT na ten produkt powinien wyno-
siæ 7, a nie 22 %! Za najwiêkszy sukces
uczelni, który nazwa³ „szans¹ jedn¹ na mi-
lion, ale wart¹ a¿ 111 mln euro”, uzna³ prof.
Naskrêcki budowê Miêdzyuczelnianego Cen-
trum NanoBioMedycznego. 

Prof. Tadeusz Wallas ukaza³ natomiast
WNPiD jako jednostkê, która szybko reagu-
je na potrzeby rynku edukacyjnego. W jego
rozumieniu przedsiêbiorczoœæ (obok tak
oczywistych jej przejawów, jak zdobycie
unijnych œrodków na budowê moraskiej sie-
dziby WNPiD), to tak¿e przygotowanie œwia-
domych absolwentów, którzy potem mog¹
np. powróciæ na studia podyplomowe. 
Wydzia³ ws³uchuje siê w ich potrzeby m.in.
w ramach powo³anego niedawno Stowarzy-
szenia Absolwentów. - Poniewa¿ dzia³amy 
w bardzo dynamicznym obszarze wiedzy,
musimy ci¹gle doskonaliæ ofertê dydaktycz-
n¹. Dziesiêæ lat temu t³umy kandydatów wy-
biera³y kierunki z wiedzy o Europie. Dziœ za-
potrzebowanie siê skoñczy³o, ale zaistnia³a
potrzeba przygotowania do konkretnych
dzia³añ w strukturach europejskich. St¹d

projekt zajêæ z rachunkowoœci dla europei-
stów. Zdaniem prof. Wallasa, wa¿ne jest
tak¿e dotarcie do potencjalnych „studento-
dawców”: - Na studiach I i II stopnia 
wykszta³ciliœmy ponad 800 pracowników
Poczty Polskiej z Wielkopolski i oœciennych
województw. Za równie wa¿n¹ dziekan
uzna³ tak¿e komercjalizacjê nauki, 
m.in. wykonywanie ekspertyz dla policji. 

Obaj profesorowie zgodnie twierdz¹, 
¿e postawa przedsiêbiorczoœci nie jest je-
szcze odpowiednio wykszta³cona wœród
pracowników i studentów. Zdaniem prof.
Naskrêckiego, kluczem do rozwoju jest 
dobry przyk³ad: - Kiedy adiunktowi uda siê
pozyskaæ grant w wysokoœci 350 tys. euro
i zatrudnia do swojego projektu innych ad-
iunktów, zaraz rodzi siê kolejna inicjatywa. 

Ewa Woziñska
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B iblioteka i Czytelnia Brytyjska UAM przy ul.Miêdzychodzkiej
5 zaprasza na wystawê Darwin Now, poœwiêcon¹ dziedzic-
twu Karola Darwina. Wystawa zosta³a zorganizowana przez

British Council z okazji ubieg³orocznej dwusetnej rocznicy urodzin
Darwina i sto piêædziesi¹tej rocznicy publikacji jego prze³omowe-
go dzie³a „O powstawaniu gatunków drog¹ doboru naturalnego”.
Wystawa „Darwin Now” na szesnastu planszach, w atrakcyjny wi-
zualnie sposób, opowiada historiê powstania ksi¹¿ki Karola Dar-
wina, zarysowuje jej g³ówne idee i wyjaœnia, w jaki sposób tworz¹
one podstawy wspó³czesnej biologii i medycyny. Jest to dobra oka-
zja dla wszystkich, nie tylko mi³oœników biologii, aby bli¿ej zapo-

znaæ siê z dorobkiem wybitnego brytyjskiego naukowca i teori¹
ewolucji.

Wystawie towarzysz¹ zró¿nicowane pod wzglêdem poziomu wiedzy
materia³y edukacyjne dla uczniów i nauczycieli, z pomoc¹ których
mo¿liwe jest zorganizowanie ciekawych lekcji zarówno biologii, jak 
i jêzyka angielskiego zwi¹zanych tematycznie z wystaw¹. 
Materia³y te dostêpne s¹ na stronie: 
www.britishcouncil.org/pl/poland-darwin-now.htm

Wystawa bêdzie czynna do koñca kwietnia w godzinach otwarcia biblio-
teki, tj. od 10 do 18 od poniedzia³ku do pi¹tku, a w soboty od 10 do 14.

Teoria ewolucji na wystawowych planszach



Pierwszy dzieñ pokaza³, ¿e rewolucja nie-
jedno ma imiê. Wszystko ju¿ siê w³aœci-
wie wydarzy³o i w pewnym sensie nie

ma ju¿ rewolucji niewinnej, to znaczy nikt nie
chce chyba zmieniaæ œwiata tak, jak chcieli
to zmieniaæ komuniœci na przyk³ad, jednak
bardzo wielu alterglobalistów uwa¿a, ¿e po-
winno siê zmieniæ bardzo wiele rzeczy, ale
nie do zera, tzn. ta rewolucja jest rewolucj¹
samoograniczaj¹c¹ siê” - skomentowa³ obra-
dy pierwszego dnia prof. Waldemar
Kuligowski, wspó³organizator miêdzynarodo-
wej konferencji „Oblicza buntu. Praktyki 
i teorie sprzeciwu w kulturze wspó³czesnej”. 

A potem doda³: Drugie spostrze¿enie jest
takie, ¿e system, przeciwko któremu ten
bunt siê sprowadza, tak naprawdê kupuje 
tê rewolucjê, kupuje znaki sprzeciwu wobec
siebie i bardzo wiele jest takich momentów,
w których stawia siê sprawê tak: „chcesz
prze¿yæ coœ nowego, chodŸ na rewolucjê”.
Trochê tak jak w karnawale œredniowiecznym
- umawiamy siê na dwa tygodnie, ¿e wszyst-
ko przewrócimy do góry nogami, ale potem
wracamy do swoich ról.

Obrona imigrantów
„«Bezinteresowny» ruch spo³eczny RESF: ory-
ginalna forma sprzeciwu obywatelskiego wo-
bec polityki imigracyjnej we Francji” to temat
ciekawego wyst¹pienia dr Katarzyny M. Ja-
szczyk (Instytut Stosowanych Nauk Spo³ecz-

nych UW oraz Centre Européen de Sociologie
et de Science Politique - Uniwersytet Paris 
I Panthéon-Sorbonne). 

Ruch Réseau Education Sans Frontieres
(RESF), to znaczy „Sieæ: Edukacja bez Gra-
nic” narodzi³ siê w 2004 r. z inicjatywy trójki
nauczycieli licealnych z Pary¿a, którzy pra-
gnêli przeciwstawiæ siê praktykom deportacji
z Francji m³odzie¿y szkolnej - dzieci nielegal-
nych imigrantów. W krótkim czasie ruch
RESF przerodzi³ siê w masow¹ mobilizacjê
obywatelsk¹ (tak¿e w obronie imigrantów - ro-
dziców uczniów), zrzeszaj¹c¹ nauczycieli, ro-
dziców francuskich uczniów i profesjonalnych
dzia³aczy z terenu ca³ego kraju. Autorka refe-
ratu dokona³a analizy tej specyficznej formy
kontestacji obywatelskiej na niespotykan¹
skalê. W oparciu o w³asne badania terenowe
(m.in. obserwacjê uczestnicz¹c¹ ruchu i se-
riê wywiadów pog³êbionych) rozpatrzy³a pod-
stawowe wymiary, istotne dla to¿samoœci ru-
chu i stanowi¹ce o jego oryginalnoœci. „Jest
to ruch o tyle ciekawy, ¿e ucieleœnia niejako
cechy nowych ruchów kontestacyjnych, jakie
w tej chwili powstaj¹ we Francji” - zauwa¿y³a
dr K.M. Jaszczyk. Jej zdaniem, na uwagê za-
s³uguje w pierwszej kolejnoœci uczestnictwo
bezinteresownych dzia³aczy, bo kalkulacja
wed³ug modelu zysków i strat z dzia³ania po-
winna zaowocowaæ biernoœci¹, gdy¿ walcz¹
oni w obronie grupy imigrantów, do której sa-
mi nie nale¿¹. Ruch charakteryzuje niefor-

malna, otwarta struktura organizacyjna w for-
mie „sieci”, oparta na powi¹zaniach hory-
zontalnych (bez ustanowionej hierarchii 
i przywódców), komunikacji internetowej miê-
dzy dzia³aczami oraz funkcjonowanie na za-
sadach konsensusu. W momencie, gdy na 
liœcie dyskusyjnej ruchu pojawia siê informa-
cja np. o aresztowaniu rodzica jednego 
z uczniów danej szko³y, dzia³acze s¹ w stanie
zmobilizowaæ siê w ci¹gu godziny i na przy-
k³ad urz¹dziæ manifestacjê pod komisaria-
tem, w którym przebywa zatrzymana osoba.
Poza tym staraj¹ siê powstrzymaæ deporta-
cje na lotniskach. Ruch ³¹czy strategiê konte-
stacji - bogaty repertuar praktyk ³¹cz¹cych
dzia³ania nielegalne i konfliktowe (niepos³u-
szeñstwo obywatelskie) - z odwo³ywaniem
siê do rozwi¹zañ prawnych, logiki negocjacji 
i lobbingu, retoryki humanitarnej i politycz-
nej. Oznacza to, ¿e z jednej strony pomagaj¹
konkretnym rodzinom, które nie maj¹ zalega-
lizowanego pobytu, a z drugiej strony staraj¹
siê przenieœæ tê sprawê na poziom politycz-
ny. Po lecie 2006 r. ruch sta³ siê obywatel-
sk¹ organizacj¹ masow¹ - z wyj¹tkiem kilku
departamentów dzia³a w ca³ej Francji. 

Rewolucyjnie w Ameryce £aciñskiej
Pierwotnie ca³a konferencja mia³a byæ po-
œwiêcona przejawom buntu w Ameryce £a-
ciñskiej, ale poniewa¿ jedna referentka nie
dojecha³a, temu rejonowi œwiata poœwiêcono
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dwa referaty, zaœ dr Mariusz Marszewski (In-
stytut Wschodni Wydzia³u Historycznego
UAM) mówi³ w zastêpstwie o „Islamie jako
ideologii sprzeciwu spo³ecznego”.

Goœæ z Brazylii Luis Martinez Andrade
(École des Hautes Études en Science Socia-
les, Paris) w swoim wyst¹pieniu „Rebelion,
decolonizing power and anty-systemic move-
ments in Latin America”, wychodz¹c od przy-
k³adu zapatystów, czyli ruchu ch³opsko-in-
diañskiego ze stanu Chiapas w Meksyku,
przekonywa³, ¿e tak naprawdê wszyscy,
którzy sprzeciwiaj¹ siê dzisiaj systemowi ka-
pitalistycznemu, musieliby byæ jak zapatyœci
tzn. walczyæ o autonomiê i o odrzucenie tych
wszystkich rzeczy, które my, Europejczycy,
uwa¿amy za dobrodziejstwa kapitalizmu -
wolny rynek, liberalizm, wolnoœæ osobista.
Trzeba bowiem pamiêtaæ, ¿e te wszystkie po-
jêcia przeniesione ze starego œwiata, gdzie
zosta³y wymyœlone, do nowego, s¹ tam opre-
syjne, poniewa¿ nie korzystaj¹ z nich rdzenni
mieszkañcy, tylko nap³ywowa bur¿uazja - ladi-
nos, latyfundyœci itp. Tote¿ pojêcie buntu 
w Ameryce £aciñskiej ró¿ni siê od europej-
skiego. My buntujemy siê w duchu praw cz³o-
wieka. Rdzenni mieszkañcy Ameryki £aciñ-
skiej odrzucaj¹ tak¹ perspektywê, mówi¹c:
te prawa cz³owieka zosta³y wymyœlone przez
was i zosta³y nam przywiezione, a zastanów-
cie siê nad naszymi prawami cz³owieka. 

Wiêcej aspektów buntu i sprzeciwu omówi³
w swoim referacie „Ziemi i chleba. Oblicza
majañskiego buntu w Meksyku i Gwatemali”
dr Jarema Drozdowicz (Wydzia³ Studiów Edu-
kacyjnych UAM). Autor zwróci³ uwagê, ¿e po-
wstanie indiañskich ch³opów - zapatystów 
- w Meksyku w 1994 r., „stanowi unikalny
przyk³ad kombinacji wspó³czesnych teorii
spo³ecznych, krytyki kulturowej, elementów
tradycyjnego majañskiego œwiatopogl¹du,
jak równie¿ […] ideologii alterglobalistycz-
nej”. Ambicj¹ przywódcy powstania, Marco-
sa, jest nadanie zapatyzmowi znamion ogól-
noœwiatowego ruchu na rzecz emancypacji
mniejszoœci etnicznych. 

W s¹siaduj¹cej z Meksykiem Gwatemali
ludnoœæ majañska równie¿ sprzeciwia siê 
polityce pañstwa, której celem jest wykorze-
nienie ludnoœci indiañskiej z jej nieprzystaj¹-
cej do wyzwañ wspó³czesnego ¿ycia tradycji 
i zmuszanie do przyjêcia kultury i œwiatopo-
gl¹du ladinos, czyli ludnoœci miejskiej (ladyni-
zacja). Inna forma dyskryminacji Majów i lud-
noœci tubylczej w krajach Ameryki £aciñskiej
to tzw. blanqueamiento, czyli „rasowe ulep-
szanie” spo³eczeñstwa poprzez „wybielanie”
struktury demograficznej kraju, a zatem d¹¿e-
nie do bezwzglêdnej rasowej i kulturowej do-
minacji grupy ladinos. W krajach tych po-
wszechne jest postrzeganie Indian jako ludzi
mniej wartoœciowych z powodu cech fizycz-
nych. Tak wiêc, zdaniem ladinos, zacofanie
spo³eczne i kulturowe Indian mo¿na przezwy-
ciê¿yæ, zmieniaj¹c ich cechy biologiczne. Wie-
lop³aszczyznowa dyskryminacja wywo³uje
opór ludnoœci indiañskiej, która swoje przy-
wi¹zanie do w³asnej tradycji i wartoœci mani-

festuje m.in. przez noszenie tradycyjnego
stroju indiañskiego - traje, choæ tak naprawdê
strój ten jest wytworem synkretyzmu kulturo-
wego doby kolonialnej. Konflikt rozgrywa siê
tak¿e na p³aszczyŸnie jêzyka. Do koñca lat
80. XX w. w szko³ach publicznych nauczano
jedynie w jêzyku hiszpañskim. W efekcie obe-
cnie stanowi on najwygodniejsz¹ p³aszczyznê
porozumienia miêdzy ró¿nymi grupami etnicz-
no-jêzykowymi Majów. Poza hiszpañskim Ma-
jowie ucz¹ siê tak¿e innych ni¿ swój lokalny jê-
zyków majañskich. Obecnie planowane jest
wprowadzenie programu edukacji dwujêzycz-
nej (PRONEBI), a Gwatemala ma byæ w przy-
sz³oœci pañstwem wielokulturowym 

Ca³y œwiat islamu
Jak zauwa¿y³ w swoim wyst¹pieniu o rewolu-
cyjnym potencjale w religii muzu³mañskiej 
dr Mariusz Marszewski, wiêkszoœæ ruchów 
islamskich, tak pokojowych, jak i militarnych
odwo³uje siê do symboliki religijnej, jak 
np. flaga z muzu³mañskim wyznaniem wiary
„Nie ma bogów prócz Allaha, a Muhammad
jest jego prorokiem”. Wiêkszoœæ tych ruchów
ma te¿ charakter antysystemowy - neguj¹
wspó³czesne formy pañstwowoœci islam-
skiej. Wspó³czesne muzu³mañskie ruchy re-
wolucyjne odwo³uj¹ siê do idea³u sprawiedli-
woœci spo³ecznej obecnej w ich przekonaniu
w islamie od pocz¹tku. St¹d odniesienia do
mitu pierwszego pañstwa muzu³mañskiego,
uwa¿anego za pañstwo sprawiedliwoœci spo-
³ecznej. G³ównym idea³em rewolucyjnym, 
do którego d¹¿¹ muzu³manie, jest naœlado-
wanie programu Muhammada. Bardzo wa¿-
nym elementem wszystkich ruchów jest te¿
element antykapitalistyczny i za³o¿enie, ¿e
pierwsze pañstwo muzu³mañskie mia³o cha-
rakter opiekuñczy - chroni³o ludzi biednych,
chorych i s³abych za pomoc¹ ja³mu¿ny. Praw-
dziwe spo³eczeñstwo muzu³mañskie jest tyl-
ko tam, gdzie panuje zasada sprawiedliwoœci
spo³ecznej, na pewno nie np. w Arabii Saudyj-
skiej, uwa¿anej za monarchiê despotyczn¹. 

Wa¿nym za³o¿eniem ruchów muzu³mañ-
skich jest te¿ d¹¿enie do zjednoczenia wszy-
stkich obszarów zamieszkanych przez mu-
zu³manów w jedno pañstwo. Dr Mariusz
Marszewski zwróci³ te¿ uwagê na dzia³al-
noœæ najbardziej rozpowszechnionej na
œwiecie i najbardziej wp³ywowej rewolucyjnej

organizacji muzu³mañskiej o charakterze
pokojowym - Partii Wyzwolenia Islamskiego.
Partia powsta³a w 1952 r. we wschodniej
Jerozolimie w œrodowisku palestyñskim i do
dziœ jej szefami s¹ przedstawiciele spo³ecz-
noœci palestyñskiej. Zdaniem autora refera-
tu, partia ta, jako jedyna tego typu organiza-
cja muzu³mañska na œwiecie, prze³ama³a
kwestiê lokalnoœci. Bo wszelkie inne ruchy
rewolucyjne, jak np. zapatyœci, s¹ zwi¹zane
z rodami, klanami, plemionami, ludami itp.
Natomiast ta partia ma przedstawicieli we
wszystkich spo³ecznoœciach, wystêpuje
wszêdzie, gdzie ¿yj¹ muzu³manie. Jej celem
jest budowa œwiatowego pañstwa muzu³-
mañskiego.

Inny ruch globalny i pokojowy zainicjowa³
nawrócony w l. 50. na islam Szkot, Jan Dal-
las. Jako Abdalkadir as-Sufi za³o¿y³ w³asne
bractwo sufickie, które rozpowszechni³o siê
na ca³y œwiat z central¹ w Kapsztadzie. Dal-
las g³osi³ islam - z du¿ym powodzeniem - bia-
³ym ludziom. Ruch ten jest równie¿ bardzo
antykapitalistyczny i antysystemowy i d¹¿y do
reformy gospodarki. Osi¹gn¹³ ogromne suk-
cesy misyjne nie tylko w Republice Po³udnio-
wej Afryki, ale tak¿e w Hiszpanii. Jego zwo-
lennicy z Andaluzji wyjechali z misj¹ do Ame-
ryki £aciñskiej i nawrócili na islam Majów 
z kilku wiosek w stanie Chiapas, niegdyœ na-
wróconych na protestantyzm. Nowi misjona-
rze z Andaluzji przekonywali Indian, ¿e islam
jako prawdziwa religia pomo¿e zwalczyæ nie-
sprawiedliwoœci, jakie wnieœli misjonarze
chrzeœcijañscy. W 2003 r. odby³a siê pierw-
sza pielgrzymka Majów do Mekki (!) 

„Analizuj¹c przyk³ady buntu w ró¿nych
czêœciach œwiata, mo¿na dojœæ do wniosku,
¿e wspó³czeœnie z jednej strony nie mo¿na
myœleæ o buncie globalnym, to znaczy, ¿eby
zniszczyæ wszystko na œwiecie, ale te¿ nie
mo¿na myœleæ o buncie globalnym w jednej
formie, bo my, Europejczycy, inaczej i prze-
ciwko czemu innemu bêdziemy siê bunto-
waæ ni¿ np. rdzenni mieszkañcy Meksyku. 
I musimy to uznaæ. Podobn¹ ewolucjê prze-
szed³ feminizm. Nie ma jednej kobiety, wiêc
inne bêd¹ interesy kasjerki z Biedronki i jej
szefowej, a inne - majañskiej kobiety” - pod-
sumowa³ prof. W. Kuligowski. 

Danuta Chodera-Lewandowicz
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W ostatni weekend lutego w hali
przy ul. M³yñskiej stanê³y naprze-
ciwko siebie dwie doskonale zna-

j¹ce siê dru¿yny. Pierwszy dwumecz play off
odby³ siê na pocz¹tku lutego jeszcze w Kali-
szu. Jego dramatyczny przebieg udowodni³,
¿e awansowaæ poznaniakom bêdzie ciê¿ko,
ale jest to mo¿liwe. Pad³ w tym meczu rezul-
tat remisowy. Najpierw lepsi okazali siê go-
spodarze, wygrywaj¹c 3 : 1, a nastêpnego
dnia na wy¿yny swoich mo¿liwoœci wspiêli siê
poznaniacy, pokonuj¹c w tym samym stosun-
ku dru¿ynê z Kalisza. Kwestia awansu do ko-
lejnej rundy pozostawa³a spraw¹ otwart¹, ale
to siatkarze AZS UAM czuli teraz wiêksz¹
presjê i odpowiedzialnoœæ za wynik, gdy¿ ko-
lejne dwa mecze rozgrywali przed w³asn¹ pu-
blicznoœci¹. 

Sobotni mecz pokaza³, ¿e w Poznaniu siat-
kówka w wydaniu akademickim cieszy siê
sporym zainteresowaniem publicznoœci.
Pierwszy, sobotni mecz móg³ siê podobaæ.
D³ugie wymiany powodowa³y, ¿e rêce same
sk³ada³y siê do braw. Ani jedna, ani druga
dru¿yna nie dawa³a za wygran¹. Walka toczy-
³a siê o ka¿d¹ pi³kê i o ka¿dy punkt. Premie-
rowy set sobotniego meczu to zwyciêstwo
AZS-u. Kolejny set to natomiast zwyciêstwo
goœci z Kalisza. Podobnie do pierwszego,
przebiega³ set trzeci, w którym to znów po-
znaniacy przechylili szalê zwyciêstwa na swo-
j¹ korzyœæ. Niewiele brakowa³o, aby pierwszy
mecz zakoñczy³ siê zwyciêstwem AZS UAM
ju¿ w czwartym secie, ale, niestety, przy sta-
nie 24:23 nasi zawodnicy nie wykorzystali
pierwszego w tym meczu meczbola. B³yska-
wicznie odpowiedzieli na to zawodnicy Grzeœ-
ków, którzy w czwartym secie okazali siê le-
psi od naszych ulubieñców i wyrównali stan
rywalizacji na 2:2. O wszystkim musia³ prze-
s¹dziæ tie-break. Na pi¹tego seta zawodnicy
AZS UAM wyszli niezwykle zdeterminowani 
i podra¿nieni niepowodzeniem w poprzednim
secie. Doskonale tego dnia rozgrywa³ £ukasz
Grabowski i to g³ównie za jego spraw¹ AZS-
owi w pi¹tym secie uda³o siê odskoczyæ 
rywalom z Kalisza na 4 punkty. Maj¹c kom-
fort psychiczny, poznaniacy systematycznie
powiêkszali przewagê, wygrywaj¹c ostatecz-
nie 15:6. Stan ogólnej rywalizacji po tym me-
czu by³ 2:1. Sta³o siê pewne, ¿e kolejny nie-
dzielny mecz mo¿e byæ ju¿ ostatnim spotka-
niem, w którym rozstrzygn¹ siê losy awansu
do kolejnej rundy. 

Niedzielne zawody przyci¹gnê³y jeszcze licz-
niejsze rzesze sympatyków siatkówki na cze-
le z rektorem UAM, prof. Bronis³awem Marci-
niakiem, znanym ze swojego zami³owania do
tej gry. Waga niedzielnego spotkania by³a
ogromna. AZS UAM sta³ przed niepowtarzal-
n¹ szans¹ rozstrzygniêcia kwestii awansu do
kolejnej fazy przed w³asn¹ publicznoœci¹.
Grzeœki Kalisz przystêpowa³y natomiast do
meczu ostatniej szansy wiedz¹c, ¿e jeœli nie
wygraj¹, odpadn¹ z rywalizacji. Pierwszy set
pokaza³, ¿e ta presja wyniku ci¹¿y jednej i dru-
giej ekipie. Lepiej sobie z ni¹ w tym secie po-
radzili poznaniacy, którzy wygrali do 23. 
Niestety, drugi set to koszmarne b³êdy 
w wykonaniu poznañskich akademików i licz-
ne straty, w wyniku czego kaliszanie zdeklaso-
wali AZS, wygrywaj¹c do 14. Trzeci set znów
nale¿a³ jednak do AZS UAM, który bardzo
szybko zapomnia³ o niepowodzeniu w poprze-
dnim secie. Doskona³¹ partiê rozgrywa³ Da-
mian Lisiecki. Poznaniacy, wygrywaj¹c czwar-

tego seta 25:20 stanêli przed niebywa³¹ oka-
zj¹, gdy¿ tylko jeden set dzieli³ ich od upra-
gnionego awansu. Zawodnicy z Kalisza ju¿ nie
mieli nic do stracenia, wiedzieli, ¿e przegry-
waj¹c, odpadaj¹ z dalszej rywalizacji. Starali
siê graæ bardzo nieprzyjemn¹ ostr¹ zagrywkê,
ale AZS UAM doskonale odczytywa³ ich takty-
kê. Mniej wiêcej w po³owie seta uda³o siê na-
szym akademikom odskoczyæ na dwa punkty,
a potem na cztery. Gdy wydawa³o siê, ¿e
awans jest ju¿ na wyci¹gniêcie rêki, Grzeœki
jeszcze raz zmobilizowa³y siê i doprowadzi³y
do stanu 23:22. Na szczêœcie doskonale 
w niedzielê dysponowany by³ tak¿e Janas,
który obijaj¹c blok kaliszan, da³ naszej dru¿y-
nie pi³kê meczow¹. Po naszym serwisie atak
goœci, a dok³adnie Murdzy, okaza³ siê autowy
i zwyciêstwo sta³o siê faktem. AZS wygra³
czwartego seta 25:22, a ca³y mecz 3:1. Dru-
¿yna, reprezentuj¹ca nasz¹ uczelniê, wywal-
czy³a historyczny awans do kolejnej rundy. Zo-
sta³ on odniesiony w dramatycznych okolicz-
noœciach i do tego przed w³asn¹ publiczno-
œci¹, która w niedzielne popo³udnie mog³a
cieszyæ siê wspólnie ze swoimi ulubieñcami. 

Marcin Krupka

Powiedzieli po meczu
Szymon Œmietana (Libero) - Jesteœmy bar-
dzo szczêœliwi, ¿e uda³o siê nam rozstrzy-
gn¹æ kwestie awansu do kolejnej rundy
przed w³asn¹ publicznoœci¹, która tak licz-
nie przyby³a na te zawody. Wygrywaj¹c,
udowodniliœmy, ¿e ciê¿k¹ prac¹ mo¿na wy-
eliminowaæ ka¿dego przeciwnika. Dru¿yna
z Kalisza gra³a bardzo dobrze, zw³aszcza
ich zagrywka sprawia³a nam sporo k³opo-
tów. 

Damian Lisiecki (graj¹cy trener) - Zwyciê-
stwo naszej dru¿yny to olbrzymi sukces.
Obyœmy systematycznie piêli siê w górê i w
ka¿dym meczu pokazywali tak¹ grê, jak¹
mo¿na by³o obserwowaæ w sobotê i nie-
dzielê. 

Jakub Radomski - By³o ciê¿ko, Kalisz sta³
pod œcian¹, a nasze przyjêcie by³o bardzo
utrudnione. W drugim secie dopad³a nas
pewna niemoc, nast¹pi³o rozluŸnienie i
przegraliœmy, ale na szczêœcie w kolejnym
secie siê pozbieraliœmy i ju¿ do koñca stara-
liœmy siê kontrolowaæ grê. Teraz czeka nas
pojedynek z dru¿yn¹ z Zielonej Góry, która
jest zdecydowanie trudniejszym rywalem
ni¿ ekipa z Kalisza. 

Siatkarze wygrywaj¹ we wspania³ym stylu
W dwumeczu, którego stawk¹ by³ awans do drugiej rundy play off II ligi siatkówki mê¿czyzn, AZS UAM
Poznañ w doskona³ym stylu pokona³ 3 : 1 dru¿ynê Grzeœki Hellena Kalisz. Awans do tej fazy rozgrywek 
to bezsprzecznie najwiêkszy dotychczas sukces osi¹gniêty przez siatkarzy, reprezentuj¹cych barwy naszego
uniwersytetu.
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• Dwa wielkie dzie³a niemieckiej muzyki ro-
mantycznej wype³ni³y (5. II) program filharmo-
niczny pod batut¹ ju¿ nam znanego, niemiec-
kiego dyrygenta Michaela Sanderlinga. Mieli-
œmy zatem okazjê pos³uchania „z pierwszej
rêki” B-durowego Koncertu fortepianowego
Brahmsa i IV Symfonii Schumanna; obu in-
terpretacji - ciekawych i doœæ przekonywuj¹-
cych. Szkoda, ¿e na pewno bardzo utalento-
wana, japoñska pianistka Nami Ejiri, potrak-
towa³a Brahmsa tak ostrym i zgo³a brzydkim
dŸwiêkiem. O tym, ¿e ma ucho wra¿liwe, udo-
wodni³a dopiero w dwóch Chopinowskich 
bisach, zw³aszcza Nokturnie cis-moll.. 

• Pianista wielkiego formatu w pe³nym tego
s³owa znaczeniu, 33-letni Anglik Freddy
Kempf by³ (13. II) bohaterem 401. Koncertu
Poznañskiego. Piêknie zagra³ I Koncert Bee-
thovena, ca³y czas dialoguj¹c z prowadz¹cym
orkiestrê, swym rówieœnikiem £ukaszem Bo-
rowiczem; na bis zaœ popisa³ siê jeszcze nad-
zwyczajnie wykonanym opracowaniem Liszta
„Œmierci Izoldy” z dramatu Wagnera „Tristan
i Izolda”. Po przerwie, znakomity dyrygent
odwa¿y³ siê zaproponowaæ blisko godzinne
skupienie nad VI Symfoni¹ Brucknera i o dzi-
wo - publicznoœæ, przyzwyczajona raczej do
rzeczy „lekkich, ³atwych i przyjemnych”, przy-
jê³a owacyjnie ten monument muzyki abso-
lutnej. Zas³uga w tym równie¿ wprowadzenia
s³ownego Krzysztofa Szanieckiego, dla które-
go by³ to 50. wystêp na Koncertach Poznañ-
skich. 

• W bezcennym cyklu Orkiestry Kameralnej
„Amadeus”, promuj¹cym m³ode talenty 
(20. II), Agnieszka Duczmal przedstawi³a a¿
troje utalentowanych artystów: pianistkê Ju-
stynê Danczowsk¹, klarnecistê Bartosza Pa-
cana i dyrygentkê Annê Mróz (w³asn¹ córkê),
której na ten wieczór odda³a batutê. Z zacie-
kawieniem pos³uchaliœmy: Koncertu F-dur Ha-
ydna na skrzypce i fortepian w wykonaniu pañ
Danczowskich - Kaji i Justyny (córki), a potem
Sonaty A-dur Francka i Kwintetu klarnetowego
(w wersji orkiestrowej) z solist¹ B. Pacanem.
Na koniec by³ akcent wspó³czesnej muzyki
(stylizowanej na barokow¹): Concerto grosso
Sebastiana Krajewskiego, dedykowane
„Amadeusowi” i po raz pierwszy - w obecno-
œci kompozytora - publicznie zagrane.

• W niedzielê (21.II) rozpocz¹³ siê 8-dniowy,
filharmoniczny festiwal „Chopin nasz wspó³-
czesny 2010”. Otworzy³ go marsza³ek woj.
wielkopolskiego Marek WoŸniak, który razem

z Alicj¹ Kapuœciñsk¹, wdow¹ po znanym 
pisarzu i reporterze, wrêczy³ ma³¿eñstwu 
S. i K. Olszewskim, w³aœcicielom firmy "Sola-
ris" w Bolechowie, sw¹ doroczn¹ nagrodê
im. Ryszarda Kapuœciñskiego. A potem bez
reszty uwagê s³uchaczy przyku³a fenomenal-
na, 15-letnia Japonka Aimi Kobayashi, która
popisa³a siê brawurowym wykonaniem
dwóch wielkich koncertów fortepianowych:
Mozarta D-dur KV 537 i Chopina f-moll oraz
a¿ trzema solowymi Chopinowskimi bisami.
Wyj¹tkowemu „cudownemu dziecku” towa-
rzyszy³a orkiestra Filharmonii pod dyr. swego
szefa Marka Pijarowskiego. O Chopinie 
- w kontekœcie 200. urodzin kompozytora -
mówi³ Andrzej Su³ek.

• Nazajutrz (22. II), tropami Fryderyka - z ¯e-
lazowej Woli do Pary¿a - wêdrowaliœmy 
z „Orkiestr¹ Collegium F” oraz z solistami:
pianist¹ Filipem Wojciechowskim i par¹ œpie-
waków: Ann¹ Miko³ajczyk-Niewiedzia³ i Jaro-
mirem Trafankowskim. W znanej serii „Spea-
king Concert” - Marcin Sompoliñski, dyry-
gent i komentator, prowadzi³ s³uchaczy przez
meandry stylu Chopinowskiego; pada³y licz-
ne przyk³ady wp³ywu na jego muzykê innych
twórców (szczególnie Mozarta), a tak¿e ¿ycio-
wych zakrêtów artysty. 

• Kolejne wieczory poœwiêcono aran¿acjom
s³ynnych przebojów Chopina i improwiza-
cjom na ich tematy. Znana wokalistka jazzo-
wa Gra¿yna Auguœcik (23. II) z miêdzynaro-
dow¹ grup¹ muzyków (3. puzony, kontrabas
i akordeon) z Chicago, bawi³a opracowania-
mi A. Jagodziñskiego i J. Bestera. Piosenkar-
ka Natalia Kukulska i gitarzysta Jaros³aw
Œmietana oraz „Classic Jazz Quartet” 
(24. II) stworzyli „kolorowy mix” pop-u, jazzu
i klasyki, inspirowany opusami Chopina. Na-
tomiast jak mazurek przechodzi w… tango,
mo¿na by³o przekonaæ siê (25. II) podczas
koncertu Krzysztofa Pe³echa (gitara), Piotra
Rangno (akordeon) i Alexandra Morseya
(kontrabas i…tuba). Tematy, g³ównie mazur-
ków Chopina, miesza³y siê z tangami Piaz-
zolli, stworzonymi przez obu artystów m.in.
w Pary¿u. 26. II rosyjski pianista jazzowy Le-
onid Chizhik i polski saksofonista Leszek
¯¹d³o (obaj mieszkaj¹ w Monachium), impro-
wizowali wokó³ czterech preludiów Chopina,
a potem Rosjanin z orkiestr¹ filharmoników
pod batut¹ £ukasza Borowicza, przedstawi³
swoje wizje aran¿acji jazzowych Sonaty Mo-
zarta oraz Romanzy z Koncertu e-moll i Ron-
da a'la Krakowiak Chopina. 

• Wydarzeniem by³ (27.II) wystêp 8-osobowe-
go, mieszanego zespo³u wokalnego „The
Swingle Singers”, za³o¿onego przez Ameryka-
nina Warda Swingle'a w 1962 r. i przez kilka
generacji niezmiennie utrzymuj¹cego pierwot-
ny styl doskona³oœci muzycznej i technicznej w
interpretacji dzie³ klasyków (od Bacha i Vival-
diego pocz¹wszy), po przeboje pop-u i jazzu.
Od œwietnie nam znanych „Kings Singerów”,
ró¿ni ich obecnoœæ 9. artysty - równie znako-
mitego in¿yniera dŸwiêku, wzbogacaj¹cego
brzmienie grupy podk³adami instrumentów
perkusyjnych i ró¿nymi efektami akustyczny-
mi. W wielkiej wizytówce repertuarowej zespo-
³u, znalaz³y siê tak¿e preludia, walce i etiudy
Chopina, owacyjnie przyjmowane przez pu-
blicznoœæ, z któr¹ ca³a ósemka od pierwszej
chwili nawi¹za³a kontakt, tak¿e dowcipnym
s³owem (t³umaczy³ W. £yœ). Po koncercie 
- w hallu Auli goœcie podpisywali p³yty i z grup¹
œpiewaków Chóru UAM J. Sykulskiego razem
zaœpiewali „Lady Madonna”.

• Dzieñ póŸniej (28.II) na Chopinowsk¹ nutê
zagrzmia³y kot³y, tr¹by, puzony i rogi, ale te¿
delikatne flety i oboje Orkiestry Reprezenta-
cyjnej Si³ Powietrznych, a kapelmistrz Pawe³
Joks opowiedzia³ swoimi s³owami o ¿yciu 
i twórczoœci Fryderyka. Jednego i drugiego
znacznie lepiej s³ucha³oby siê z muszli Parku
Wilsona. Po przerwie - mo¿na by³o sobie od-
nowiæ historiê muzyki pt. „Malicki Show”, te¿
z Chopinowskim akcentem.

• Festiwal, rozpiêty miêdzy dwoma przypu-
szczalnymi datami urodzin Chopina, zakoñ-
czy³ (1.III) prapremierowy wieczór teatralny.
Na zaproszenie dyrektora Filharmonii 
W. Nentwiga, czterech autorów: Tadeusz 
Bradecki, Krzysztof Jaœlar, Krzysztof Zanussi
i Cezary Harasimowicz napisa³o i (poza ostat-
nim) tak¿e wyre¿yserowa³o swoje obrazki
sceniczne.By³y to pod wspólnym tytu³em
„Fantazja na cztery rêce”: „Nokturn”, 
„Chopin wiecznie ¿ywy”, „Pucz koncertowy” 
i „I like Chopin”. Jako kronikarz muzyczny 
Auli, nie czujê siê kompetentny do oceny te-
go zdarzenia. 

Warto jednak podkreœliæ, ¿e chyba jeszcze
nigdy w historii Filharmonii w ci¹gu jednego
tygodnia z ok³adem ok. 9 tys. ludzi (w tym
sporo m³odych !), w wiêkszoœci dot¹d tu nie-
spotykanych, przyjê³o zaproszenia lub kupi³o
bilety do Auli Uniwersyteckiej. Czego dowie-
dzieli siê o Chopinie? Czy bêd¹ tutaj wracaæ?
Czy rozsmakuj¹ siê na dobre w muzyce? 
Poka¿e przysz³oœæ. (rp) 
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Podjêcie decyzji ¿yciowej, jak¹ z pewnoœci¹ s¹
studia, nie przychodzi ³atwo, wi¹¿e siê z wie-
loma przemyœleniami, stresuj¹cymi prze¿y-

ciami, poœwiêceniami. Walka o jak najlepsze stop-
nie na œwiadectwie, przygotowania do rozmów
kwalifikacyjnych, testów, kwestie przeprowadzki 
do du¿ego miasta, odnalezienia siê wœród braci
studenckiej, to problemy ka¿dego kandydata 
na studia. Dla osób niepe³nosprawnych do tych
obaw dochodz¹ dodatkowe lêki i k³opoty, które czê-
sto przes¹dzaj¹ o porzuceniu chêci dalszej eduka-
cji. W³aœnie aby tak siê nie dzia³o, powo³ano zrze-
szenie „Ad Astra” i to ono, wraz z Pe³nomocnikiem
Rektora ds. Osób Niepe³nosprawnych swoimi dzia-
³aniami przekonuje, ¿e to, co zamyka³o drogê 
kariery wielu m³odym osobom, na poznañskim 
uniwersytecie mo¿na usun¹æ.

Dziêki temu, a tak¿e zrozumieniu akademickich
w³adz - UAM sprzyja osobom niepe³nosprawnym.
Doœæ powiedzieæ, ¿e w bie¿¹cym roku nasza uczel-
nia mo¿e siê pochwaliæ najwiêksz¹ w kraju liczb¹
studentów z ograniczon¹ sprawnoœci¹.

Oferta dzia³añ, inicjowanych przez zrzeszenie,
pozwala studentom niepe³nosprawnym spe³niaæ
siê na wielu polach w ramach ¿ycia studenckiego.
Rozbudowana propozycja zajêæ sportowych stano-
wi wa¿ny element rehabilitacji i rekreacji. 
Czas spêdzony na p³ywalni to zmagania z w³asn¹
fizycznoœci¹ i przygotowanie do rywalizacji sporto-
wej w ramach Ogólnopolskich Zawodów P³ywac-
kich Studentów Niepe³nosprawnych Szkó³ Wy-
¿szych. W ubieg³orocznych zmaganiach reprezen-
tanci UAM zdobyli szereg medali. Wolê walki i chêæ
rywalizacji podgrzewa fakt, ¿e grono cz³onków „Ad
Astry” powiêkszy³ niepe³nosprawny rekordzista
œwiata w p³ywaniu, Krzysztof Paterka, który swoimi
osi¹gniêciami zachêca do realizacji pasji i zadaje
k³am stereotypowej wizji nieporadnego niepe³no-
sprawnego. Formê sprawdzenia siê stanowi¹ rów-
nie¿ wyjazdy ¿eglarskie. Podczas kilkudniowych
zmagañ na ³odzi zawi¹za³a siê niejedna przyjaŸñ 
i niejedno ograniczenie zosta³o pokonane. 
Jeœli ktoœ odczuwa niedosyt wra¿eñ sportowych,
mo¿e jeszcze wybraæ zajêcia na si³owni, b¹dŸ 
w salce rehabilitacyjnej, prowadzone przez mgr. Ja-
kuba Wieczorka ze Studium Wychowania Fizyczne-
go i Sportu UAM. Ka¿dy mo¿e wzi¹æ tak¿e udzia³ w
letnim sp³ywie kajakowym.

W swoich dzia³aniach „Ad Astra” nie zapomina
równie¿ o szeroko rozumianej aktywnej integracji 
i organizuje m.in. andrzejkowy wieczór wró¿b czy
spotkanie op³atkowe. Nowo przybyli studenci s¹
zapoznawani z realiami ¿ycia uniwersyteckiego 
w ramach weekendów adaptacyjnych. Jak podkre-
œlaj¹ uczestnicy tych spotkañ, jest to znakomita

NASZ UNIWERSYTET

2 0 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  m a r z e c  2 0 1 0

Od 2003 roku wœród organizacji
studenckich, funkcjonuj¹cych 
na UAM, dzia³a zrzeszenia 
studentów niepe³nosprawnych
„Ad Astra” czyli „Do gwiazd”. 
Jego celem jest wspieranie 
i aktywizowanie studentów 
z ró¿nego typu ograniczeniami. 

Do gwiazd,
mimo 
trudnoœci

Do gwiazd,
mimo 
trudnoœci
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Co nale¿y powiedzieæ, gdy doj-
dzie siê do setnej prezentacji
Verba Sacra? Trzeba chyba tyl-

ko podziêkowaæ Panu Bogu, ¿e po-
zwoli³ nam tak d³ugo próbowaæ zbli-
¿yæ siê do Niego i do Jego s³ów” 
- stwierdzi³ w katedrze pomys³odaw-
ca i re¿yser projektu Verba Sacra,
Przemys³aw Basiñski, we wprowa-
dzeniu do setnej ju¿ prezentacji 
(14 II), licz¹c premiery z cyklu Modli-
twy Katedr Polskich i Wielka Klasy-
ka. „Mo¿na by³o z tej okazji przygoto-
waæ wielki show z udzia³em znanych
gwiazd filmu, teatru i telewizji. 
Ale zrezygnowaliœmy z tego, bo ta
premiera sk³ania do g³êbszej refle-
ksji nad tajemnic¹ S³owa Bo¿ego” 
- doda³ re¿yser, przypominaj¹c, ¿e 
w pierwotnym zamyœle projekt prze-
widywa³ zaledwie dwanaœcie prezen-
tacji w jubileuszowym roku 2000...

Nietypowa prezentacja
Setna premiera Verba Sacra, po-
œwiêcona najstarszym modlitwom
chrzeœcijan, ró¿ni³a siê od wczeœniej-
szych prezentacji miêdzy innymi tym,
¿e zamiast aktora teksty prezento-
wali klerycy, czyli przyszli kap³ani 
- „artyœci wiary”. Spotkanie w kate-
drze mia³o nade wszystko charakter
medytacji modlitewnej, której nastrój
pog³êbia³y œwiece, trzymane przez
wszystkich uczestników spotkania, 
a zapalone od dziêkczynnego pa-
scha³u wniesionego w procesji do
prezbiterium przez kleryków Arcybi-
skupiego Seminarium Duchownego
w Poznaniu. W nawi¹zaniu do agape
- modlitewnego spotkania pierw-
szych chrzeœcijan, po³¹czonego z po-
si³kiem, na zakoñczenie klerycy roz-
dali wszystkim uczestnikom miniatu-
rowe chlebki, jako znak wdziêcznoœci
za dar S³owa Bo¿ego i za dotychcza-
sowe prezentacje. 

„To tutaj, w pierwszej katedrze bi-
skupów polskich od zarania naszych
dziejów pada³y œwiête s³owa - Verba
Sacra. I padaj¹ do dziœ, oœwiecaj¹c
nasz¹ drogê do Pana” - podkreœli³
rangê miejsca proboszcz parafii ka-
tedralnej ks. kanonik Ireneusz
Szwarc. 

Powrót do Ÿróde³
Podczas jubileuszowej prezentacji
klerycy odczytali i wyœpiewali 
najstarsze modlitwy chrzeœcijan.

Jak zauwa¿y³ autor komentarza, 
ks. prof. Bogus³aw Nadolski, modli-
twa pierwszych wyznawców Chry-
stusa wyra¿a³a zachwyt dla niepojê-
tej i niczym nieuwarunkowanej mi³o-
œci Boga, który zes³a³ na œwiat swe-
go jedynego Syna dla zbawienia
ludzkoœci. Najwiêkszy wp³yw na mo-
dlitwy chrzeœcijañskie wywar³a du-
chowoœæ judaistyczna, której domi-
nantê stanowi³o uwielbienie Boga 
i wdziêcznoœæ. Uwielbienie domino-
wa³o te¿ w modlitwie pierwszych
chrzeœcijan. Modlitwa wyra¿a te¿
przymierze z Bogiem i jest form¹
spotkania ze Stwórc¹, który patrzy
na cz³owieka z mi³oœci¹. „Wydarze-
nie spotkania z Bogiem dokonuje
siê przez dzia³anie Ducha Œwiêtego”
- wyjaœnia³ ks. prof. B. Nadolski.
Wzorem modlitwy jest dla chrzeœci-
jan sam Jezus Chrystus, który „nie-
ustannie modli siê za nas i w nas
przez swego Ducha, i z nami do Wie-
kuistego, Kochaj¹cego Ojca”.

Najwa¿niejsz¹ i najbardziej dyna-
miczn¹ modlitw¹ w pocz¹tkach
chrzeœcijañstwa by³a Eucharystia 
- najwy¿sza forma uwielbienia Boga 
i misterium zbawienia. Tote¿ klerycy
zaprezentowali m.in. najstarszy tekst
eucharystyczny pochodz¹cy z tzw. 
Didache - Nauki dwunastu aposto-
³ów z I wieku po Chrystusie. Kolejne
modlitwy wybrano z podrêcznika litur-
gicznego zwanego Euchologion, 
autorstwa Serapiona z Thumis 
(IV w.), odkrytego na górze Athos 
dopiero w 1894 r. Orygina³ sp³on¹³ 
w 1940 r. Zachowa³a siê tylko repro-
dukcja fotograficzna. 

Niew¹tpliw¹ atrakcj¹ i dodatkow¹
wartoœci¹ setnej prezentacji by³o re-
cytowanie tekstów w oryginalnych jê-
zykach. Wiele osób byæ mo¿e pierw-
szy raz w ¿yciu s³ysza³o znane modli-
twy, jak „Ojcze nasz”, w jêzykach Je-
zusa i ewangelistów czyli w aramej-
skim, hebrajskim czy greckim, a tak-
¿e po ³acinie, która przez wieki by³a
jêzykiem Koœcio³a zachodniego. 

Powrót do Ÿróde³ chrzeœcijañstwa
pozwoli³ uœwiadomiæ sobie bogactwo
i ci¹g³oœæ tradycji modlitewnej przejê-
tej od pierwszych chrzeœcijan. Setna
prezentacja Verba Sacra pozwala
równie¿ myœleæ o tym cyklu jako 
o poznañskiej tradycji pochylania siê
nad S³owem.

Danuta Chodera-Lewandowicz 
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inicjatywa, pozwalaj¹ca „pierwszakom” poznaæ
ofertê uczelni skierowan¹ do studentów niepe³no-
sprawnych oraz zadania, jakie stawia przed sob¹
„Ad Astra”. Praktyczne wskazówki zdobyte pod-
czas „adapciaka” wzmacniaj¹ poczucie wiêzi,
wprowadzaj¹ w realia nowego œrodowiska. Dodat-
kowe akcje kierowane s¹ do m³odzie¿y z ogranicze-
niami, ucz¹cej siê w szko³ach ponadgimnazjal-
nych. Akcja „Bêdê studentem” i uczestnictwo 
w Targach Edukacyjnych promuje UAM jako uczel-
niê przyjazn¹ osobom niepe³nosprawnym. 

Szczególny nacisk po³o¿ony jest na programy 
aktywizuj¹ce. Z inicjatywy stowarzyszenia w marcu
tego roku odbywa³y siê kursy pierwszej pomocy
przy wspó³pracy z Akademickim Stowarzyszeniem
Medycyny Ratunkowej. W trakcie seminarium 
w Wiœle prowadzone by³y warsztaty, podejmuj¹ce
tematykê aktywizacji zawodowej. Sukcesem oka-
za³y siê warsztaty savoir-vivre wobec osób niepe³-
nosprawnych, prowadzone dla uczestników Cam-
pusu Akademickiego Mielno-£azy 2010. W pla-
nach jest przeprowadzenie kursu jêzyka migowe-
go, który uwra¿liwi uczestników na sytuacjê osób
niedos³ysz¹cych. Wspomnieæ nale¿y o szkoleniu
zorganizowanym dla kadry akademickiej z zakresu
dostosowania procesu kszta³cenia do potrzeb stu-
dentów z ró¿nymi ograniczeniami. Nacisk zosta³ 
tu po³o¿ony na udogodnienia, u³atwiaj¹ce porusza-
nie siê i rozeznanie w budynkach uczelnianych 
tj. wyraŸne oznakowanie sal, kolorowe taœmy 
na schodach. Czêsto chodzi o kosmetyczne zmia-
ny, koryguj¹ce b³êdy, wynikaj¹ce z niewiedzy.

Nieocenionym uczestnikiem dialogu z w³adzami
uczelni jest Pe³nomocnik Rektora ds. Osób Niepe³-
nosprawnych mgr Roman Durda, który zainicjowa³
przebudowê akademików „Zbyszko” i „Jowita”. 
Powsta³e w oparciu o wskazania pe³nomocnika po-
koje posiadaj¹ wszelkie udogodnienia, dopasowa-
ne do ró¿nego typu schorzeñ.

Dawniej niepe³nosprawni zmuszeni byli pozo-
staæ w domach, zamkniêci nie tylko przez bariery
architektoniczne, ale i spo³eczne. Poprzez stopnio-
we zmienianie mentalnoœci i otwieranie siê na
kwestie niepe³nosprawnoœci, otrzymali szansê
opuszczenia zamkniêtej, domowej spo³ecznoœci.
Stowarzyszenie „Ad Astra” przy wsparciu w³adz
uczelnianych pomaga „z³apaæ oddech” i z wiêksz¹
ufnoœci¹ odnaleŸæ siê w œrodowisku studenckim.
Niepe³nosprawnoœæ nie skreœla cz³owieka, nie mu-
si skazywaæ na biernoœæ. Czêsto chodzi tak¿e po
prostu o zwyk³¹ ludzk¹ ¿yczliwoœæ, która pomaga
pokonaæ trudnoœci. 

Weronika Urban

Biuro Pe³nomocnika Rektora ds. Studentów 
Niepe³nosprawnych UAM oraz Zrzeszenie Studen-
tów Niepe³nosprawnych UAM „Ad Astra” zorgani-
zowa³o 16 marca szkolenie: „Zwiêkszenie dostêpno-
œci polskich szkó³ wy¿szych dla osób niepe³nospraw-
nych”, adresowane przede wszystkim do pracowni-
ków Dzia³u Technicznego, Dzia³u Inwestycji, do kie-
rowników jednostek organizacyjnych UAM, a tak¿e
innych osób zainteresowanych w/w problematyk¹.
G³ównym celem spotkania by³o zapoznanie zebra-
nych z potrzebami osób z ograniczon¹ sprawnoœci¹
i rozwa¿enie mo¿liwoœci likwidacji barier architekto-
nicznych i barier, dotycz¹cych osób niewidomych 
i s³abowidz¹cych.

Verba Sacra - setne spotkanie

„Ojcze nasz” 
w jêzyku Chrystusa
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Z dyrektorem Poznañskiego 
Festiwalu Nauki i Sztuki, 
dr. Jackiem Radomskim, 
rozmawia Jolanta Lenartowicz 

Jak siê to wszystko zaczê³o?
Rektorom nigdy siê... nie odmawia i dlate-

go, kiedy ówczesny rektor, prof. Stefan Jur-
ga, poprosi³ mnie o zorganizowanie pierw-
szego festiwalu, nie mia³em wyboru. Wkrótce
jednak satysfakcja z zadowolenia, jakie od-
czytywa³em na twarzach uczestników, sprawi-
³a, ¿e praca ta sta³a siê dla mnie bardzo przy-
jemna i pasjonuj¹ca. Kolejny rektor UAM,
prof. Stanis³aw Lorenc, podtrzyma³ zielone
œwiat³o zapalone dla festiwalu. Obecny rek-
tor, prof. Bronis³aw Marciniak, równie¿ przy-
k³ada szczególn¹ wagê do tego przedsiêwziê-
cia. Nie bez znaczenia jest te¿ fakt, ¿e w pra-
cach nad przygotowaniem festiwalu bardzo
jest zaanga¿owany obecny prorektor, prof.
Jacek Guliñski. Maj¹c takie wsparcie, a co za
tym idzie wsparcie te¿ i ca³ego Kolegium Rek-
torów miasta Poznania, festiwal musi od-
nieœæ sukces. 

Samo wsparcie rektorów to chyba nie
wszystko.

To prawda , sam bym nic nie zdzia³a³, co
najwy¿ej dosta³ rozstroju nerwowego. Dobre
s³owo i pomoc dyrektora naukowego festiwa-
lu -prof. Sylwestra Dworackiego nieraz rato-
wa³y nas z opresji. Zaanga¿owanie i spokój
pani Hanny Bucholtz, sekretarza festiwalu
przez blisko 10 lat, równie¿ bêdê wspomina³
z wdziêcznoœci¹, dziêkuj¹c zw³aszcza za nie-
przespane przez ni¹ noce, poprzedzaj¹ce ko-
lejne inauguracje i sporz¹dzanie kolejnych fe-
stiwalowych katalogów. Nawet dzisiaj, z dale-
kiego Podhala, dostajemy od niej maile pe³-
ne troski o kolejny festiwal. Jestem przeko-
nany, ¿e obecny sekretarz festiwalu, pani Ka-
rolina Warpachowicz, bêdzie dzia³aæ podob-
nie. Festiwal jednak to nie tylko UAM! Pozwo-
lê sobie na przypuszczenie, ¿e gdyby nie ta-
kie osoby, jak prof. Janina Tatarska, dr Urszu-
la Mojsiej czy Tadeusz Sroka nie by³oby festi-
walu na Akademii Muzycznej, Uniwersytecie
Przyrodniczym czy AWF. Wypróbowane „w bo-
ju” osoby wspieraj¹ te¿ od lat ideê festiwalu
na pozosta³ych uczelniach. Prezentacja festi-
walowa UAM -w tym roku bêdzie to 217 wy-
k³adów , pokazów i warsztatów- jest w g³ów-

nej mierze autorskim dzie³em poszczegól-
nych wydzia³ów. Chylê nisko g³owê przed tymi
wszystkimi , którzy anga¿uj¹ siê w to dzie³o
na macierzystych wydzia³ach. S¹ to nie tylko
pracownicy, ale i studenci, zwi¹zani przez ko-
³a naukowe albo wolontariusze.

No w³aœnie, s³ychaæ gdzieniegdzie g³osy,
oczekuj¹ce wiêkszego udzia³u studentów...

Podzielam ten pogl¹d i dlatego ostatni i
obecny festiwal stanowi nowe otwarcie w³a-
œnie pod k¹tem braci studenckiej. Blisko 30
kó³ naukowych i ponad 120 prezentacji stu-
denckich dowodz¹ , ¿e idziemy w dobrym kie-
runku. Imponuj¹ce imprezy Nocy Naukowców
w du¿ej mierze przeznaczone s¹ dla bardzo
m³odego odbiorcy, nasz festiwal to przede
wszystkim promocja samej nauki. Naszym ce-
lem jest, aby w³aœnie dorobek kó³ naukowych
by³ publikowany w Bibliotece Cyfrowej, a na-
stêpnie stanowi³ podstawê dla monografii,
dotycz¹cej kó³ naukowych. Poniewa¿ inicjaty-
wê tê popiera gor¹co prorektor ds. studenc-
kich prof. Zbigniew Pilarczyk, wierzymy, ¿e je-
szcze w tym roku nasze zamierzenia zrealizu-
je. Tym bardziej, ¿e prace koordynuje w tej
materii pani Renata Popio³ek. Rosn¹cy udzia³
studentów w festiwalu wynika g³ównie z atrak-
cyjnoœci programów, a i opinie uczniów szkó³
œrednich, uczestnicz¹cych w rozmaitych kon-
kursach, s¹ bardzo buduj¹ce. Byæ mo¿e
wspólnie ze Stowarzyszeniem Klanza uda siê
nam wyd³u¿yæ czas trwania festiwalu z kilku
dni do ca³ego roku. Na zaproszenie szkó³
przedstawiciele kó³ naukowych przedstawiali-
by prezentacje festiwalowe dla szerokiego
krêgu odbiorców i pokazywali atrakcyjnoœæ
swoich wydzia³ów. Jeœli bêd¹ to robili dobrze,
nie powinniœmy mieæ k³opotów z kandydatami
na dobrych studentów. Zaczniemy jednak fe-
stiwalem. Cieszê siê ogromnie, ¿e Przewodni-
cz¹cy Kolegium Rektorów obieca³ zgodê na
godziny dziekañskie wszêdzie tam, gdzie
dziaæ siê bêd¹ cuda festiwalowe. Nie bêdzie
wiec problemu z salami i kolizji z zajêciami.

Czy w tym roku mo¿emy równie¿ spodzie-
waæ siê cudów?

Dla mnie, laika, w³asnorêczne wyekstraho-
wanie DNA z cebuli, zobaczenie wê¿a farao-
na, czy przejœcie such¹ nog¹ z Japonii do
Azji, graniczy z cudem. Tak naprawdê to jed-
nak musimy sami poszukaæ tego, co nas za-
interesuje. Im wiêcej czasu poœwiecimy na

poznanie programu festiwalu, tym lepiej wy-
korzystamy dni festiwalowe. Strona ju¿ dzia-
³a /www.festiwal.amu.edu.pl/ i mo¿na spo-
kojnie wybraæ optimum programowe dla sie-
bie. Mo¿na te¿ skorzystaæ z katalogów druko-
wanych, dostêpnych w Biurze Karier UAM
przy ulicy Zwierzynieckiej w DS. Jowita.

Co zrobiæ, aby nie byæ odprawionym z kwit-
kiem - bo przecie¿ podobnie jak w latach
ubieg³ych, niektóre propozycje bêd¹ siê
sprzedawa³y jak œwie¿e bu³eczki?

Z pewnoœci¹ czêœæ miejsc bêdziemy rezer-
wowaæ dla naszych absolwentów przez Sto-
warzyszenie Absolwentów Uniwersytetu Po-
znañskiego /SAUP/, dla wybranych szkó³
przez kuratorium czy starostwa powiatowe,
dla Uniwersytetu III Wieku itp. Nic nie stoi
jednak na przeszkodzie, aby zarezerwowaæ
równie¿ indywidualnie lub grupowo miejsce
dla siebie, wykorzystuj¹c namiar na organiza-
tora danej imprezy ze strony internetowej lub
z katalogu. Zawsze mo¿na bêdzie te¿ kontak-
towaæ siê z Biurem Festiwalowym przy Biurze
Karier UAM.

Festiwal sta³ siê ju¿ tradycj¹ w Poznaniu, co w
œwietle starañ naszego miasta o tytu³ kultural-
nej stolicy Europy nie jest bez znaczenia...

Poznañ to ponad 130 tysiêcy studentów,
to tysi¹ce ludzi zwi¹zanych prac¹ i studiami
na uczelniach. Nie wyobra¿am sobie Pozna-
nia bez kulturotwórczej roli, jak¹ spe³nia œro-
dowisko akademickie. Bêdziemy szczêœliwi,
jeœli uzyskamy ten zaszczytny tytu³, ale festi-
wal bêdzie trwa³ niezale¿nie od wyboru. W
tym roku w specjalnej alei w Ogrodzie Bota-
nicznym UAM rektor UAM jako Przewodnicz¹-
cy Kolegium Rektorów posadzi drzewo z od-
powiedni¹ tablic¹, symbolizuj¹ce ideê festi-
walu. Bêdziemy dbaæ, aby drzewko festiwalo-
we nigdy nam nie usch³o. Mamy te¿ nadzie-
jê, ¿e w³aœnie w Poznaniu i w Wielkopolsce
nadal bêdzie nam rozkwita³ festiwal, którego
ju¿ dzisiaj zazdroœci nam ca³a Polska.

A zatem spotykamy siê pod koniec kwietnia. 
Zapraszam serdecznie na inauguracjê i im-

prezy Akademii Muzycznej, Uniwersytetu Me-
dycznego i Przyrodniczego oraz PAN-u we wto-
rek 27 kwietnia, na imprezy uniwersyteckie w
œrodê 28 kwietnia oraz na AWF, PP i Uniwer-
sytet Ekonomiczny w czwartek- 29 kwietnia.
Musimy tam byæ! Naprawdê warto!
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Ta trzynastka nie bêdzie pechowa
W ubieg³ym roku akademickim dwukrotnie mogliœmy uczestniczyæ w najwiêkszym œwiêcie poznañskiej nauki. 
W tym roku wielkimi krokami zbli¿a siê kolejne, trzynaste spotkanie z nauk¹ i sztuk¹. 396 imprez, ponad 300 wyk³adowców,
ponad 1000 wolontariuszy to wyznacznik tegorocznego Festiwalu. Przyniesie on wszystkim spragnionym nauki i sztuki 
mo¿liwoœæ wys³uchania, dotkniêcia czy obejrzenia tego wszystkiego, czym ¿yje akademicki Poznañ. Czy jesteœmy 
akademickim miastem, czy 133 000 studentów zmieni pod koniec kwietnia oblicze miasta - przekonamy siê ju¿ wkrótce.



NASZ UNIWERSYTET

Tematy na zachêtê
Z bogatego zestawu wyk³adów festiwalowych wybraliœmy kilka.
Na zachêtê. Oto one:

MATRIX, CZYLI REWOLUCJA W FILOZOFII
Obok naszej rzeczywistoœci istnieje druga. Bêdziesz mia³ mo¿liwoœæ
wyboru, w jakim œwiecie chcesz ¿yæ - prawdziwym czy w b³ogiej 
nieœwiadomoœci? Dowiesz siê, co mo¿e zmieniæ twój dotychczasowy
sposób myœlenia.

SZKO£A W D¯UNGLI. EDUKACJA SZKOLNA 
WŒRÓD INDIAN AMAZONII.
Zobacz, jak dzia³a szko³a wœród Indian, ¿yj¹cych w izolowanym 
regionie Amazonii wenezuelskiej. Dowiesz siê, czym jest szko³a 
dla Indian, a czym dla bia³ych i jak bardzo odmiennie mo¿na pojmo-
waæ tê instytucjê.

PO CO KOMPUTER W TARTAKU 
ALBO W FABRYCE GWOZ’DZI?
Wyk³ad wyjaœni, w jaki sposób komputer mo¿e „widzieæ” fabrykê. 
To dowód, ¿e komputer to nie tylko urz¹dzenie s³u¿¹ce do przetwa-
rzania informacji, ale równie¿ potrafi¹ce wyrêczyæ cz³owieka w proce-
sie produkcyjnym.

OKO DIAB£A - HISTORIA I TAJEMNICE BARWIENIA INDYGO
Prezentacja przedstawiaj¹ca tajniki koloru niebieskiego. Przedstawione
zostan¹ barwniki naturalne, barwi¹ce na ten kolor i ich historyczne
znaczenie. 

SZTUCZNY MÓZG. JAK ZROZUMIEÆ PSA?
Prezentacja t³umaczy, czym jest neuron w ujêciu informatycznym 
i jak zbudowaæ sztuczny mózg, który zostanie zmuszony do rozmowy
ze zwierzêtami.

CIENKIE JEST PIÊKNE 
- CZYLI SEKRETY BANIEK MYDLANYCH
Wyk³ad, prezentacja multimedialna oraz doœwiadczenia, 
przedstawiaj¹ce zwyk³e i niezwyk³e w³aœciwoœci baniek mydlanych.

KROWA JAKO BIOREAKTOR
Celem wyk³adu bêdzie zapoznanie s³uchaczy z ogóln¹ budow¹ ¿wa-
cza, czyli bioreaktora krowy oraz zachodz¹cymi w nim przemianami.

RUCH I JEGO ASPEKTY PRZESTRZENNE
Warsztaty muzyczne, których celem bêdzie rozwijanie œwiadomoœci
przestrzeni oraz wykorzystanie ciê¿aru cia³a w kompozycjach solo-
wych i zespo³owych.

W MIKROŒWIECIE WSZECHŒWIATA. 
ARTYSTA W OGRODZIE NAUKI.
Interaktywna kompozycja filmów wideo(animacji), podejmuj¹cych 
zagadnienia tajemnicy ¿ycia, jego materii i granic, ³¹cz¹c poetyck¹
wra¿liwoœæ z naukowym paradygmatem.

CZY ZWIERZÊTA MOG¥ OCALIÆ ŒWIAT? 
RZECZ O PROJEKTOWANIU GIER KOMPUTEROWYCH.
Na przyk³adzie gry zrêcznoœciowej poka¿emy, jak animowaæ œwiat 
bez zbêdnych kosztów pamiêciowych.

SERDECZNIE ZAPRASZAMY!
Wszelkie dodatkowe informacje i szczegó³owy program festiwalu 
dostêpne s¹ na stronie internetowej www.festiwal.amu.edu.pl oraz 
w Biurze Festiwalowym przy ul. Zwierzynieckiej 7c. Rezerwacji bêdzie
mo¿na dokonywaæ zarówno internetowo, jak i bezpoœrednio przez
koordynatorów wydzia³owych. FO
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